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Ali bo novo leto res novo? 
Kajpak, pisanja takole pred novim letom naj bi bila novoletna želja, voščilo 

sodelavcem, razmišljanje, kaj smo dosegli, kaj si želimo. Skratka tisto, kar zvemo 
vedno in povsod. Najsibo to o spletanju urednikov, kovanju novoletnih čestitk, 
mrmrajočem spremljanju bežnega stiskanja rok ali pa »dolžnosti« igranje 
čustvene solidarnosti, medtem ko nam notranje oko že tava preko rame bližnjega, 
ali celo išče mezdni odnos med povedano novoletno željo in možno koristjo. 

Prejkone v tem trenutku sploh ne potrebujemo prijazne besede, da hi dosegli 
cilj, pa četudi le: »dobro si napisal«, če sem oseben, da ne rečem kaj hujšega ... 

Zdajle pa pride na vrsto naštevanje težav, ki smo jih imeli, pa recepti kako 
kaj rešiti? Ne! Morda tako imenovana sodobna tema, kot so: dohodkovni odnosi, 
pa devizni problemi, pa material in ravnanje z njim, inovacije pa preveč admi-
nistriranja ... Tudi ne! 

Ali posipavanje s pepelom vsevprek. Od tega, kaj nismo napravili posa
mezniki, do tega, kaj niso storile družbenopolitične organizacije pa samoupravni 
organi. Tudi to bi bilo živo zavajanje ... 

Trkanje na odgovornost, ali celo sankcije ... Spet zabloda! 
Zakaj nismo veliki, če smo veliki? 
Zato, ker sploh ne znamo poslušati? Takole razmišljamo: »Vedno vse naj

bolje vem. Največji strokovnjak sem. Nihče se ne more meriti z menoj po delu, po 
zaslugah.« Če že ne morem mahati s papirji ali г izjemnimi izkušnjami, hočem 

postati velik, največji. Jaz!« Ce ne uspemo, so krivi, le sam ne .. . 
Inteligenca je v službi egoizma, modrost je dekla sistema, sposobnost 

tehtamo г milnimi mehurčki puhlih načel, pravilnikov, sklepov . . . 
Omika? Silno pomanjkljiva! Ljudožerci smo! In žrtve. Na koncu pa oboje ... 
Tako ostane plug sredi brazde, idealist omahne sredi vspenjajočega loka 

družbene zavesti, raztrgamo polno vrečo naravnih darov, s katerimi trdim, smo 
obilno obdarjeni, da se le-ti utopijo v blatu našega cepetanja na mestu, oči, ušesa 
in nos pa zatiskamo pred prahom vsakdanjosti. 

Pod srečnejšo zvezdo rojeni se za hip morda celo zazibljejo v doseženem, 
manj srečni odidejo ali odhajajo štirideset let. 

Pa je treba le prisluhniti in razumeti? Sam čakam, da bom slišal vas. Tudi 
ob tem sestavku. 

Morda pa bo novo leto v tem pogledu res novo. Dokazali smo že, da znamo 
biti ljudje .. . 

N e j k o  P o d o b n i k  

/ \ 

DPQ 
razpravljale 
o materialih 

P o m a n j k a n j e  materi
ala se odraža tudi  že v 
pro i zvodn j i  v naši  de
l o v n i  organizaci j i .  T e  te
ž a v e  s o  na  skupn i  sej i  
o b r a v n a v a l e  tudi  druž
benopol i t ične  organiza
c i j e  A l p i n e .  

Za reš i tev  nastale  tež
k e  s i tuaci je  so D PO 
spreje le  n e k a j  zakl juč
k o v ,  k i  j i h  b o  potrebno  
dos ledno  izvrševat i :  

1. V s e  si le m o r a m o  
vložit i  v p o v e č a n  i zvoz  
in  tudi  pravočasno  iz
delati  v s e  ko lekc i je  pan-
c e r j e v  i n  tekašk ih  čev
l j e v  za izvoz.  

2. Zagotovit i  j e  treba 
terminsk i  n a k u p  dev iz,  
d a  v času, k o  DO n i m a  
lastn ih  dev iz,  zagotovi
m o  nemoten  n a k u p  ma
teriala iz  uvoza.  

3. D o g o v a r j a n j e  z us
n j a r j i  i n  ostal imi  izde
lova lc i  s u r o v i n  j e  n u j n o  
potrebno,  pri  čemer  n a j  
s a m o u p r a v n i  sporazumi  
res  temel je  na  dohod
k o v n i h  odnos ih  i n  skup
n e m  r iz iku.  

4. Pregledati  j e  treba 
obstoječe zaloge materi
a lov,  zagotovit i  n j i h o v o  
uporabnost  i n  j i h  upo
rabit i  v pro izvodn j i .  

5. V pr imeru  zasto jev  
v nekater ih  pro izvodn ih  
odde lk ih  n a j  b i  se  to od
razi lo v o s e b n i h  dohod
k i h  v s e h  zaposlenih  de
lavcev .  

Glede n a  to, d a  n a  zu
n a n j e  predpise,  u k r e p e  
n e  m o r e m o  vp l ivat i ,  
n a m  torej  ostane  le, d a  
izkor ist imo lastne  no
t ran je  rezerve  i n  popra
v i m o  naše  s labosti  i n  
p o m a n j k l j i v o s t i .  

Mišo CEPLAK 
V / 



dogovarjamo se - dogovorili smo se 

če imate predloge 
Pogle jmo,  k a k o  s m o  le tos  l e tova l i  d e l a v c i  o b  organiza

c i j s k i  p o m o č i  us t rezne  s l u ž b e  A l p i n e  . . .  
Glede  n a  i z j a v e  l e t o v a l c e v  i n  n a  rezultat  a n k e t e  o leto

v a n j u ,  b i  l a h k o  rek l i  — s o r a z m e r n o  dobro .  
V letu  1981 s m o  razpo laga l i  s 555.000 d i n .  Do k o n c a  

n o v e m b r a  s m o  porab i l i  228.000 d i n ,  i n  s icer  za:  n a k u p  
i n v e n t a r j a  za  p r i k o l i c e  12.000 d i n ;  p o g o d b e n e  o b v e z n o s t i  
( n a j e m n i n e  p r o s t o r o v  za k a m p i r a n j a ,  z i m o v a n j e )  — p r e k o  
37.000 d i n ;  č iščenje,  prevoz ,  n a m e s t i t e v  p r i k o l i c  b l i z u  
130.000 d i n ;  o b r a č u n  o s k r b n i h  d n i  p r e k o  50.000 d i n ;  
p o š t n i n a  i n  osta l i  s t rošk i  p r e k o  2.000 d i n .  

Delavci  so  v a n k e t i  d a l i  n a s l e d n j a  m n e n j a :  

Imamo premajhne zmoglji
vosti za letovanja. Letos je  v 
režiji Alpine letovalo 230 de
lavcev s svojimi družinami. Pri 
razporejanju prijavljencev v 
posamezne termine letovanja 
j e  imela komisija, kot že nekaj 
let nazaj, največje probleme 
za letovanje v fasu  kolek
tivnega dopusta. 

Mlade družine, kjer imajo 
delavci sorazmerno malo do
pusta, ne morejo letovati v 
drugem času. na drugi strani 
pa se starejši delavci ne 
morejo vedno sprijazniti s 
tem. da leto za letom od
stopajo letovanje med kolek
tivnim dopustom mlajšim. Ta 

OOZKTQZD 
Prodaja 

Sredi meseca  n o v e m 
b r a  s o  t u d i  k o m u n i s t i  
TOZD P r o d a j a  i z v e d l i  
v o l i l n o  k o n f e r e n c o .  Pri  
p r e g l e d u  s v o j e g a  de la  v 
p r e t e k l e m  m a n d a t n e m  
o b d o b j u  s o  ugotov i l i ,  d a  
s o  s e  i n t e n z i v n e j e  v k l j u 
či l i  v t o k o v e  d o g a j a n j  
p r i  i zb i r i  n o v e g a  d i r e k 
tor ja,  r a z p r a v l j a l i  o pro
b l e m a t i k i  kva l i te te ,  
ana l i z i ra l i  g o s p o d a r s k e  
i n  v a r n o s t n e  razmere,  
o b r a v n a v a l i  g r a d i v a  za 
s e j e  d e l a v s k i h  s v e t o v ,  
ana l i z i ra l i  p r e d l o g  reor
g a n i z a c i j e  p r o i z v o d n i h  
TOZD i n  t e h n i č n e g a  
s e k t o r j a  itd.  K r i t i č n o  s o  
ugotov i l i ,  d a  z n o t r a j  
TOZD o b s t a j a j o  določe
n i  prob lemi ,  o k a t e r i h  
b o  t reba  v b o d o č e  odpr
t o  spregovor i t i .  

V o s r e d n j e m  d e l u  raz
p r a v e  s o  ana l i z i ra l i  pr i
z a d e v a n j a  za uresniče
v a n j e  g o s p o d a r s k e  sta
b i l i z a c i j e  i n  o b l i k o v a l i  
o s n o v e  za n a d a l j n o  a k 
c i j s k o  d e l o v a n j e .  

Na k o n c u  j e  o s n o v n a  
o r g a n i z a c i j a  d a l a  raz-
rešn ico  s t a r e m u  i n  iz
v o l i l a  n o v  sekretar iat  v 
ses tav i :  R a d o  Kavč ič ,  
Miha G o v e k a r  i n  I v a n  

R a d o  K a v č i č  J y C a p u d a n  

problem hi lahko reSili s skraj
šanjem kolektivnega dopusta 
ali pa s povečanjem zmog
ljivosti. Sredstva, (xlmerjena 
za organizacijo letovanja, so 
omejena, tako da smo letos 
lahko naročili le dve novi 
prikolici. 

Predlagali ste tudi daljše 
izmene. Na sestanku komisije 
za letovanje smo o tem že 
razpravljali. Ker so nam iz 
Počitniške dejavnosti pri 
HSNZ predlagali, n a j  v letu 
1982 zaradi lažjega stxlelova-
nja preidemo na lO-dnevne 
izmene, so se člani komisije 
odločili, da ta predlog sprej
mejo. 

Kamp v Banjolah j e  neure
jen. pravite nekateri. Pri popi
su inventure smo se o tem 
lahko prepričali tudi sami. Z 
lastnico kampa smo se poiz
kušali dogovoriti. vendar 
nismo uspeli, s a j  je  prepričana, 
da j e  kamp dohro urejen, 
če že ne odlično in da se 
tako stanje sploh ne more 
izboljšati. Člani komisije so že 
razpravljali o možnosti preme-
mest i t ve prikolic. vendar 
dokončnega sklepa še ni. 

Predlagali ste. n a j  bi name
stili prikolice tudi južneje na 
Jadranu. Komisija j e  o tem 
razpravljala. Dokončno ho o 
tem sklenjeno v začetku leta 
1982, razmišljamo pa o posta
vitvi ene ali dveh prikolic na 
otoku Krk. 

V anketi ste večkrat omeni
li, da letovalci premalo pazijo 
na inventar v prikolicah. Me
seca septembra smo delali in
venturo in ugotovili, da j e  od
pis v mejah normale. Res pa je. 
da bi se z večjo odgovornostjo 
in boljšim odnosom letovalcev 
do družbene lastnine lahko 
odpis znatno zmanjšal. 

Nekateri delavci očitajo or
ganizaciji letovanja v Alpini, 
da ima prikolice postavljene v 
kampih. kjer  zabave skorajda 
ni. 

Deloma j e  to, res, zato bi 
prosila, če ima kdo boljši 
predlog, kam postaviti priko
lico, n a j  se oglasi v kadrovski 
službi in k a j  predlaga. Prav 
tako bi bila vesela kakršne
gakoli drugega predloga v 
zvezi z letovanjem, s a j  hi tako 
komisiji pri njenem delu znat
no pomagali. 

Hermina  C a n k a r  

Hala r e s  n i  n a j b o l j  p r i m e r n a  za z b o r  d e l a v c e v  

Ob rob sklepom delavskih svetov 
Delavski sveti TOZD in 

DSSS so na svojih rednih se
jah v novembru razpravljali o 
pobudi disciplinske komisije za 
uvedbo gibljivega delovnega 
časa. 

Ugotovljeno je  bilo, da ob
s ta ja jo  za to v glavnem na
slednji utemeljeni razlogi: 

— prisotnost tehnologa del
no tudi v popoldanski izmeni, 
zato bi bilo koristno tudi za 
proizvodnjo in bi izdelali pred
log najprej  za službe, ki so 
vezane na proizvodnjo 

— delo v komerciali, ki j e  
vezano na zunanji svet in 
obiske 

— marsikaj bi se v kadrov
ski službi dalo urediti tudi v 
popoldanskem času 

— s tem bi se precej zmanj
šalo število nadur, kajti  takšen 
način dela zahteva, da delamo 
več takrat, ko j e  to potrebno 
za izvršitev neke naloge in 
koristimo, ko nam narava dela 
to dopušča 

— zavedati se moramo, da 
uvedba gibljivega delovnega 
časa povzroči tudi nekatere 
probleme, kot so prevozi, var
stvo otrok, prehrana in vse to 
bi morali v predlogu upošte
v a t i  

Delegati so po obravnavi 
sprejeli sklep, da se pobuda 
disciplinske komisije za uved
bo gibljivega delovnega časa 
sprejme in zadolži individual
ne poslovodne organe, da pri
pravijo predlog za javno raz
pravo. 

Nato so delegati sprejeli 
predloge samoupravnih sploš
nih aktov, ki jih j e  bilo po
trebno spremeniti zaradi nove 
organizacije in razpisali javno 
razpravo ter referendum. Raz
pravljali in sprejeli so sklepe 
komisije za delitev sredstev 
sklada skupne porabe. 

Analizirano j e  bilo tudi po
ročilo o bolniškem staležu za 
prvih devet mesecev leta 1981 
in ugotovljeno, da j e  precej 
poraste!, predvsem v TOZD 
Plastika in TOZD Obutev Ziri 
in tudi podatki 9-mesečnega 
poročila kažejo, da j e  delovni 
čas vedno slabše izkoriščen. T o  

j e  vsekakor pereč problem za 
našo delovno organizacijo in 
sprejet j e  bil predlog, da se 
imenuje 3-članska komisija, ki 
ho v sodelovanju z zdravstve
no službo občasno obiskala 
bolnika na domu. 

Vsi delavski sveti so sprejeli 
•Se sklep, da se pri samoupravni 
stanovanjski skupnosti na 
podlagi razpisa zaprosi za naj
višji možni znesek posojila za 
nakup enajstih stanovanj v 
novem bloku. 

16.11. J E  BILA TUDI 1. 
REDNA SEJA NOVOIZ
VOLJENEGA DELAVSKE
G A  S V E T A  TOZD PRO
IZVODNJA 

Za p r e d s e d n i k a  j e  b i l  iz
v o l j e n  R u d o l f  P o l j a n š e k ,  za  
n a m e s t n i k a  - p a  Mari ja  Ko
pač.  Spre je l i  so  t u d i  poroči
lo  c e n t r a l n e  v o l i l n e  k o m i 
s i j e  o i z i d u  r e f e r e n d u m a  i n  
vo l i tev ,  o b r a v n a v a l i  Po
s l o v n i k  o d e l u  o r g a n o v  
u p r a v l j a n j a ,  razp isa l i  vo l i t
v e  v s a m o u p r a v n o  d e l a v s k o  
k o n t r o l o  TOZD Pro izvod
n j a ,  razp isa l i  d e l o v n o  opra
v i l o  V o d e n j e  TOZD Pro
i z v o d n j a  i n  i m e n o v a l i  raz
p i s n o  k o m i s i j o .  

I m e n o v a n a  j e  b i l a  tud i  
k o m i s i j a  za d e l i t e v  s r e d s t e v  
za OD. 

D e l a v s k i  s v e t  d e l o v n e  or
g a n i z a c i j e  j e  poleg točk, ki so 
jih obravnavali delavski sveti 
TOZD, potrdil бе poročilo od
bora za izobraževanje in spre
jel spremembe in dopolnitve 
Pravilnika o osebnih zaščitnih 
sredstvih, delovni obleki in 
obutvi. Sprejet j e  bil tudi 
samoupravni sporazum o usta
novitvi posebne izobraževalne 
skupnosti za usnjarsko-prede-
lovalno industrijo v SR Slo
veniji. 

Delavski svet j e  odobril tudi 
sredstva v višini 1.600.000,— 
din za nakup Gasilskega doma 
na Dobračevi. Zgornji prostori 
bodo služili za reševanje sta
novanjskih vprašanj samskih 
delavcev (12 postelj), spodnji 
pa za ugodnejše rešitve pri 
skladiščenju zastarelih stro
jev.  A .  K.  
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Radio 
Sarajevo 
o Alpini 

Na v a l o v i h  d r u g e g a  
p r o g r a m a  rad ia  Saraje
v o  j e  v soboto,  7. no
v e m b r a  poteka la  v ž i v o  
t r iurna  o d d a j a  o A l p i n i ,  
E l a n u  i n  T o p r u ,  treh  
v e l i k i h  p r o i z v a j a l c i h  
s m u č a r s k e  o p r e m e .  

V s e  3 d e l o v n e  organi
zac i je  so p r e d s t a v i l e  
s v o j  p r o i z v o d n i  pro
g r a m ,  p r a v  t a k o  p a  so  
n j i h o v i  p r e d s t a v n i k i  od
g o v a r j a l i  n a  v p r a š a n j a  
pos luša lcev .  

O d d a j a  j e  v s e k a k o r  
prece j  p r i p o m o g l a  k 
p r o p a g i r a n j u  n a š i h  iz
d e l k o v  v Bosni  i n  Her
c e g o v i n i .  

Glede  n a  to, d a  A l p i -
n i n  p r o i z v o d n i  p r o g r a m  
p o z n a m o ,  n a v a j a m o  na  
k r a t k o  n e k a j  z n a n č i l n i h  
p o d a t k o v  za Elan  i n  T o 
per. 

ELAN BEGUNJE: V 
Begunjah j e  zaposlenih 
nekaj preko 1000 de
l a v c e v ,  o d  tega 48 % 
žensk.  

V ses tav i  DO j e  šest  
TOZD. N a j p o m e m b n e j 
ša  j e  TOZD Smuči,  k i  j e  
tud i  n a j b o l j  v e z a n a  n a  
izvoz.  I m a j o  p a  še  TOZD 
g i m n a s t i č n i h  o r o d i j  i n  
TOZD Plast ike,  k i  n p r .  
s e d a j  n a j v e č  d e l a  č o l n e  
i n  ce lo  j a d r a l n a  letala.  

V J u g o s l a v i j i  pro izve
d e j o  v s v o j i h  o b r a t i h  let
n o  560.000 p a r o v  smuči ,  
n j i h o v  o b r a t  v A v s t r i j i  
170.000 p a r o v  smuči ,  
o b r a t  n a  Š v e d s k e m  pa 
o k r o g  150.000 p a r o v  te
k a š k i h  s m u č i .  

TOPER CELJE: Zapo
s l u j e  1440 l j u d i  i n  i m a  7 
TOZD. I m a j o  e n  o b r a t  
t u d i  v A v s t r i j i ,  k j e r  iz
d e l u j e j o  s m u č a r s k e  ro
kav ice ,  k i  j i h  m e d  d r u 
g i m  nos i ta  t u d i  jugos lo
v a n s k a  i n  a v s t r i j s k a  
a l p s k a  s m u č a r s k a  re
prezentanca.  

P r e d v s e m  i zde lu je jo :  
— o p r e m o  za a l p s k o  

s m u č a n j e  
— o p r e m o  za t e k  
— ob lač i la  za p o  

s m u č a n j u  
Mišo CEPLAK 

Sklad skupne porabe 
Plani  za  leto 1982 so  v k o n č n i  faz i  i zde lave.  P r a v  

g o t o v o  j e  zelo p o m e m b e n  t u d i  p l a n  sredstev  s k l a d a  s k u p n e  
porabe,  s a j  posega  m e d  d r u g i m  tud i  v o s e b n i  s t a n d a r d  
p o s a m e z n i k a ,  p r e d v s e m  n a  p o d r o č j u  r e š e v a n j a  s t a n o v a n j 
s k i h  v p r a š a n j .  T e m u  v p r a š a n j u  s m o  že  v l e t o š n j e m  letu  za 
leto 1982 posvet i l i  p r e c e j  pozornost i  i n  s m o  v ta n a m e n  
o b j a v i l i  r a z p i s  za  s t a n o v a n j s k a  poso j i la ,  d a  b i  p r a v o č a s n o  
dob i l i  š tev i lo  p r o s i l c e v  i n  d a  h i  b i l  p l a n  s r e d s t e v  l a h k o  
č i m b o l j  realen.  

Na razpis se j e  prijavilo 
skupno lOe prosilcev, in sicer 
iz TOZD Obutev Ziri (vključ
no Col in Rovte) 44, iz TOZD 
Plastika %iri 5, iz TOZD Obu
tev (lorenja vas 8, iz DSSS K) 
in iz TOZD Рг(к1аја Ziri .'i.') 
prosilcev. 

Od skupno vloženih prošenj 
jih je kar .ЗД za novogradnje, 
39 za adaptacije, ,1 za dogra
ditev, za nakup in ena za 
montažno gradnjo. Ob tem naj  
opozorimo, da so med novo-
graditelji vključeni tudi tisti, 
ki v letu 1981 niso prejeli 
najvUyega možnega zneska po
sojila, ker j e  primanjkovalo 
sredstev. Glede na povišanje 
cen gradbenega materiala smo 
mnenja, da bi morali najvišji 
možni znesek posojila zvišati v 
primerjavi z letošnjim letom 
za ,10 — ,15 ? .  za novogradnjo 
pa celo več, s a j  bi s tem 
pospešili hitrejše reševanje 
stanovanjskih vprašanj delav
cem, ki gradijo svoje stano
vanjske hiše. Poleg tega bo 
nujno upoštevati večje razlike 
v znesku posojila med prosilci, 
ki nameravajo samo izboljšati 
stanovanjske prostore in med 
prosilci, ki z adaptacijo prido
bijo nove stanovanjske prosto
re. Ob upoštevanju vseh teh 
dejstev smo naredili plan 
sredstev sklada skupne porabe 
— stanovanjski del. Ce bi 
prosilcem dodeljevali najvišje 
možne zneske posojila, 
oziroma zneske za katere 
prosilci zaprosijo, bi za leto 
1982 rabili samo za stano
vanjska posojila več kot 
18.000.000, —din. Vsekakor je  
ta številka visoka, zato bo 
imela komisija, ki bo oprav

ljala oglede stanovanj zelo 
težko delo, s a j  bo potrebno 
ugotavljati, kdo j e  posojila 
dejansko potreben, ker živi v 
slabih stanovanjskih razme
rah ali pa si z lastnimi sredstvi 
ne more pomagati. Računamo 
tudi na to, da v letu 1982 ne 
bomo kupovali družbeno na
jemnih stanovanj, razen v Go
renji vasi, če IXKIO na razpo
lago, kar načrtujemo že več let 
zaporedoma. 

Ne glede na to pa moramo 
upoštevati, da bodo stano
vanja v Zireh na razpolago 
verjetno leta 1983, zato j e  že 
sedaj nujna vezava sredstev, 
da bi bila v letu 1983 op
roščena in nam bi zelo kori
stila pri nakupu družbeno 
najemnih stanovanj. Pregled 
potrebnih sredstev je  torej 
narejen, koliko sredstev bo 
možno izdvojiti po zaključnem 
računu na sklad skupne po
rabe — stanovanjski del za 
reševanje stanovanjskih po
treb delavcev, pa bo znano v 
mesecu februarju. 

Marta MLINAR 

A l i  v o d a  teče? 
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K u h i n j a  že  v s t a n o v a n j u  

00 ZK TOZD Proizvodnja 
9. n o v e m b r a  so  se  n a  

s k u p n i  v o l i l n i  k o n f e r e n 
ci sestal i  k o m u n i s t i  
TOZD O b u t e v  i n  TOZD 
Plast ika,  z o b l i k o v a 
n j e m  TOZD P r o i z v o d n j a  
se  bosta  n a m r e č  o b e  os
n o v n i  o r g a n i z a c i j i  zdru
ži l i  v o s n o v n o  organ i
z a c i j o  ZK TOZD Pro
i z v o d n j a .  

K o n f e r e n c e  se  j e  ude
leži lo  16 k o m u n i s t o v ,  
k o t  p r e d s t a v n i k  obč in
s k e  k o n f e r e n c e  ZK p a  iz
v r š n i  sekretar  Fed ja  
V r a n i č a r .  

Iv ica  K r ž i č  j e  p o d a l a  
poroč i lo  o d e l u  v pre
t e k l e m  m a n d a t n e m  ob
d o b j u .  Na s e j a h  o s n o v 
n i h  o r g a n i z a c i j  so  ob
r a v n a v a l i  v s e  p o m e m b 
n e j š e  s tvar i ,  k i  so  se  
d o g a j a l e  v DO, k o t  tud i  
z u n a j  n j e .  Iv ica  Krž ič  j e  
spregovor i la  tud i  o do
seženih  rezu l tat ih  v naš i  
DO v n a p o r i h  za stabi l
n e j š e  g o s p o d a r j e n j e .  

V r a z p r a v i  j e  sodelo
v a l o  v e č  č l a n o v  i n  v s i  so  
oceni l i ,  d a  j e  s e d a n j i  

g o s p o d a r s k i  t renutek  iz
r e d n o  težak i n  d a  j e  po
trebna  še  v e č j a  infor
m i r a n o s t  d e l a v c e v .  

P r a v  t a k o  so  se  zavze
l i  za v e č j e  s o d e l o v a n j e  z 
d e l o v n o  s k u p n o s t j o  
s k u p n i h  s lužb.  

F e d j a  V r a n i č a r  j e  n a j 
p r e j  kr i t i čno  oceni l  po
roči lo o d e l u  v pretek
l e m  m a n d a t n e m  o b d o b 
j u .  Spregovor i l  j e  tud i  o 
t renutn i  g o s p o d a r s k i  si
tuac i j i  i n  o n a l o g a h  čla
n o v  ZK p r i  r e š e v a n j u  
težav,  k i  s o  p r e d  n a m i .  

Č lan i  so  i zvo l i l i  tud i  
n o v o  v o d s t v o  OO ZK 
TOZD P r o i z v o d n j a :  

R o m a n  K r v i n a  — se
kre tar  

Marija B a č n a r  — na
m e s t n i k  s e k r e t a r j a  

Mari ja  J u s t i n  — ide j-
nopo l i t i čno  usposab l ja
n j e  

Bor is  Pečel in — ev i -
d e n t i č a r  

Leopo ld  G a b r i j e l  — 
č l a n  a k t i v a  k o m u n i s t o v  
n e p o s r e d n i h  p r o i z v a j a l -

Mišo C e p l a k ^  



Kako ustvarjamo 

Alpina in zimske 
olimpijske igre 
»Sarajevo 84« 

Lahko van obvestimo, da 
smo dobili uradno potrdi
tev naše kandidature za 
ekskluzivnega dobavitelja 
smučarskih čevljev za zim
ske oolimpijske igre Sara
jevo '84. 

V skladu s sklepom DS 
delovne organizacije smo 
dali ponudbo organizator
jem olimpijskih iger v me
secu juniju 1981. Po nekaj
kratnih razgovorih so nam 
organizatorji v zadnjih 
dneh oktobra sporočili, da 
je naša ponudba sprejeta. 
Pogodba bo podpisana v 
prvih dneh decembra. 

Kaj nam ta pogodba 
omogočal Omogoča nam 
koriščenje argumenta »eks-
kluzivni dobavitelji zim
skih olimpijskih iger Sa
rajevo '84* v propagandne 
namene za alpske smučar
ske čevlje po vsem svetu, in 
koriščenje vseh olimpijskih 
obeležij (znak, maskota in 
drugo) na vseh propa
gandnih materialih, od 
embalaže (parska škatla) 
do katalogov, prospektov, 
plakatov, oglasov v revi
jah, RTV oddajah in po
dobno. 

Poleg tega bodo organi
zatorji olimpiade poskr
beli za to, da nam bodo 
omogočili nekatere dejav
nosti v času samih iger, 
kot so: prostor za servisno 
ekipo, prodajalna v olim
pijskem naselju, ustrezno 
število akreditacij in na
mestitev za predstavnike 
tovarne ter naše kupce in 
podobno. 

Ali se bo taka pogodba 
\ izplačala in kako jo bomo 

izkoristili, bo v veliki meri 
odvisno od nas samih, 
predvsem na dveh področ
jih: 

— prvi predpogoj je 
kvaliteten nadaljnji razvoj 
smučarskega programa. 
Le če bo naš izdelek dober, 
ga lahko tudi uspešno pro
pagiramo, 

— drugi predpogoj pa 
je, čimboljše izkoristiti 
možnosti za propagando, 
doma in predvsem v tujini, 
ki nam jih taka pogodba 
daje. 

Zato ta pogodba za so
delovanje na Zimskih 
olimpijskih igrah Sarajevo 
84 nikakor ne predstavlja 
posamične akcije, ampak 
je le en člen v aktivnostih, 
ki naj bi, ob predpogoju 
dobrega programa, po
stopno bolj uveljavile AL-
PINO v svetu. 

T o m a ž  KOŠIR 

Л 
Ф 

Najnove jš i  d o s e ž e k  A l p i n e  — t e k m o v a l n i  č e v e l j  SR 84 

K potrošnikom 
v z a č e t k u  n o v e m b r a  j e  b i l o  v A l p i n i  s r e č a n j e  serv i

s e r j e v  i n  p r o d a j a l c e v  n a š e  s m u č a r s k e  o b u t v e ,  k i  n a j  b i  
zares  p o m e n i l a  n a d a l j n j e  p r i b l i ž e v a n j e  t o v a r n e  i n t e r e s o m  
naSih k u p c e v .  O b  j a s n o  z a č r t a n e m  p r o g r a m u ,  v s a j  k a r  
z a d e v a  s m u č a r s k o  o b u t e v ,  j e  t a  a k c i j a  p o v s e m  r a z u m l j i v a ,  
s a j  n a  p o l  p o t i  n e  s m e m o  o s t a j a t i  . . .  

Na s r e č a n j u ,  k i  j e  b i l o  t u d i  p r a k t i č n e  n a r a v e ,  s o  spre
g o v o r i l i  v o d j a  TOZD P r o d a j a  B o j a n  S t a r m a n ,  d i r e k t o r  
d e l o v n e  o r g a n i z a c i j e  T o m a ž  Koš i r ,  T o n e  K a v č i č ,  k i  j e  za
d o l ž e n  za  r a z v o j  s m u č a r s k e g a  č e v l j a  i n  J a n e z  Smitek,  
v o d j a  t e k m o v a l n e  s lužbe.  

S e r v i s e r j i  i n  p r o d a j a l c i  n a  p o s v e t u  

Direktor delovne organiza
cije j e  uvodoma opisal raz
vojno pot Športnega progra
ma, ki j e  k l jub velikim 
težavam, ki jih imajo nekateri 
proizvajalci v svetu, v Alpini 
dosegel zavidljivo raven. Med 
drugim j e  omenil, da so do 
sedaj vsi boljSi smučarji 
kupovali čevlje drugje; s 
sodobnim programom, pa bo 
to vrzel uspešno zapolnila 
Alpina, da bi to dosegli, pa j e  
potrebno več stikov in sodelo
vanja na relaciji tovarna, 
prodaja in med tovarno in 
serviserji. Težimo za tem, 
da bi kupcem posredovali 
vse potrebne informacije, 
zlasti, k j e  j e  servis in njihove 
usluge, ustrezni napotki in 
podobno. T a  odločna usme
ritev j e  že rodila prve sadove, 
s a j  j e  Alpina ekskluzivni 
dobavitelj za olimpiado leta 
1984 v Sarajevu. 

V nadaljevanju j e  sprego
voril Tone Kavčič, ki j e  pred
stavil športno kolekcijo, ki j e  
sedaj pripravljena tako, da bo 

iljila kimce 
alitete. To 

ni, da bo ustrezne čevlje lahko 
kupil manj  zahteven smučar, 
sreidnje zahteven pa tudi 
vrhunski tekmovalec. T o  pa 
j e  tudi naš cilj. 

ne 
lahko zadovoljila kupce vseh 
starosti in kvalitete. To pome-

Janez Smitek j e  med drugim 
ocenil dosedanje možnosti 
smučarskega čevlja in no
vejšega programa, ki bo seveda 
za vrhunske tekmovalce moral 
še napredovati. 

Tekmovalna služba, ki j e  
osnovana, bo s tekmovalci, ki 
vozijo z Alpininimi čevlji, pri 
tem imela pomembno vlogo. 
Med najvažnejše sodi brez 
dvoma ugotavljanje ustrez
nosti sedanje obutve in pred
logi za izboljšave, s čimer bi 
počasi širili krog vrhunskih 
tekmovalcev. 

Janko Zakelj j e  udeležen
cem srečanja predstavil pro
gram tekaške obutve, ki j e  po 
izboru že tudi zelo napredova
la in se približuje najboljšim 
tovrstnim dosežkom v svetu. 
T o  kaže tudi obseg prodaje na 
zahodnem tržišču. 

Poleg teh splošnih informa
ci j  so serviserji in prodajalci 
izvedeli še marsikaj, kar bodo 
lahko uporabili v svoji praksi 
na smučiščih ali v servisnih 
delavnicah, prodajalci pa v 
neposredni prodaji v proda
jalnah. Podobne akcije bi 
kazalo še pripraviti, s tem, da 
postopno osvajamo tržišče in 
kupcem tudi primerno po
strežemo. 

N e j k o  P o d o b n i k  



Kako ustvarjamo 

Alpina na sejmu 
SKI EXPO 

v č a s u  o d  11. d o  15.11.1981 j e  b i l  v L j u b l j a n i ,  n a  
g o s p o d a r s k e m  razstav išču,  t r a d i c i o n a l n i  s e j e m  S n e ž i n k e  
- SKI EXPO. 

Na s e j m u  s o  s o d e l o v a l i  v s i  d o m a č i  p r o i z v a j a l c i  smu
č a r s k e  o p r e m e  t e r  v e č  firm iz  z a m e j s t v a .  

A l p i n a  se  j e  n a  s e j m u  p r e d s t a v i l a  s k o l e k c i j o  smučar
ske,  t e k a š k e  i n  p l a n i n s k e  o b u t v e  ter  z a p r e s k i  o b u t v i j o .  

Poseben poudarek je seveda 
bil na novem čevlju SH 84. 
Čevelj je bil predstavljen na 
tiskovni konferenci za novi
narje 13. novembra na gospo
darskem razstavišču. Tiskovni 
konferenci je  poleg vabljenih 
novinarjev ter predstavnikov 
tovarne, prisostvoval tudi di
rektor SKl POOL-a Tone 
Vogrinec ter oba naša člana A 
reprezentance Grega Benedik 
in Tomaž Cižman. 

Na razstavnem prostoru 
Alpine (ki je  bil najbolj  obi
skan na sejmu) so se trikrat 
dnevno odvijale mini modne 
revije, ki smo jih pripravili v 
sodelovanju z Rašico in Slo-
venijaSportom ter Društvom 
modnih delavcev iz Ljubljane. 
Ugotovili smo, da so tovrstne 
predstavitve izdelkov na sej
mih najbolj  opazne in zago
tovo privabijo veliko število 
obiskovalcev. Zadnji dan sej
ma, v nedeljo 1.5. novembra 
smo na našem razstavnem 
prostoru tudi pozdravili kom
pletno žensko in moško smu
čarsko A reprezentanco. 

Razen razstavnega prostora 
ter odra za revije, smo imeli 

tudi prwlajni prostor, kjer se 
je  vrstila prodaja vseh vrst 
smučarske obutve. Tu je  bil 
tudi serviser, ki je  kupcem 
pomagal pri izbiri modelov ter 
opravljal morebitna manjša 
popravila čevljev, kupljenih 
na sejmu. 

Največ zanimanja in naj
večji interes j e  bil za model SR 
84. Ugotovili smo, da ga 
predvsem dobri smučarji že 
poznajo in so zadovoljni z 
njim. Med najbolj  iskanimi 
modeli sta tudi že znana 
Demon in Phantom, ki sta v 
glavnem namenjena dobrim 
smučarjem in tekmovalcem. 

C e  n a  k r a t k o  o c e n i m o  us
p e š n o s t  p r e d s t a v i t v e  A l p i 
ne  na sejmu, moramo ugo
tovit i ,  d a  j e  b i l o  s t o r j e n o  
vse,  d a  č i m  v e č j e  š tev i lo  
o b i s k o v a l c e v  i n  s m u č a r j e v  
spozna  t o v a r n o  i n  n j e n  pro
i z v o d n i  p r o g r a m .  T o  j e  tud i  
e d e n  o d  n a č i n o v  za rekla
m i r a n j e  i m e n a  i n  z n a m k e  
A l p i n a  i n  m a j h e n  de lček  v 
m o z a i k u  p r i z a d e v a n j a  za 
b o l j š e  rezultate  p r i  p r o d a j i  
i n  u v e l j a v i t v i  n a  d o m a č e m  
tržišču. Marija KOŠIR 

P r o g r a m  n a  razetaviSčnem prostoru  A l p i n e  n a  s e j m u  Sne
ž i n k a  j e  p r i v l a č i l  

O k u s n o  u r e j e n  razs tav i ščn i  pros tor  p r a v  t a k o  

Kako so tuji kupci ocenili naše kolekcije 
v z a č e t k u  n o v e m b r a  

eo n a e  o b i s k a l i  n a š i  
a m e r i š k i  k u p c i  i n  ei 
og leda l i  n a š e  k o l e k c i j e .  

K o l e k c i j o  s m u č a r s k i h  
č e v l j e v  so  ocen i l i  zelo 
dobro .  U g o t a v l j a l i  so, 
d a  b i  m o r a l a  b i t i  t a k a  
k o l e k c i j a  v n o r m a l n i h  
p r o d a j n i h  p o g o j i h  i n  
p r i m e r n i h  c e n a h  k o n k u 
r e n č n a  t u j i m  ko lekc i
j a m .  Poudar i l i  p a  so, d a  
m o r a j o  i m e t i  p r a v o č a s 
n o  tud i  p o t n i š k o  k o l e k 
c i jo ,  k e r  t u d i  v t r g o v i n i  
v e l j a  » k d o r  p r v i  pr ide,  
ргИ melje«.  

Druga  v a ž n a  točka,  k i  
j e  n e  g r e  spregledat i ,  p a  
j e ,  k a k o  b c ^ o  k u ^ i  
z a d o v o l j n i  z l e tos  pos la
n i m i  č e v l j i .  N e  samo,  d a  
m o r a j o  b i t i  k a k o v o s t n o  
i zde lan i ,  k u p c i  zahteva
j o ,  d a  j e  o b u t e v  p r i  pro
d a j a l c i h  n a  d r o b n o  pra

v o č a s n o  i n  v t a k i h  sorti-
m e n t i h ,  v k a k r š n i h  j e  
b i l a  naročena.  T u  j e  
o b i č a j n o  n e m a l o  n a p a k  
i n  b o  t e ž k o  i z n a j t i  š e  
k a k  n o v  i zgovor,  s a j  so  
ž e  v s i  o b r a b l j e n i .  

S k o l e k c i j o  t e k a š k i h  
č e v l j e v  so  b i l i  m a n j  za
d o v o l j n i .  Res  je ,  d a  p r i  
p r v e m  o b i s k u  n i s o  za

h t e v a l i  n i č  n o v e g a  i n  d a  
so  zelo p o z n o  oceni l i ,  d a  
b i  da l i  že  polet i  pred
loženo  k o l e k c i j o .  T a k o  
j e  t u d i  z m a n j k a l o  časa,  
d a  b i  p o i s k a l i  p r a v e  
p o d p l a t e  za  t e k m o v a l n i  
č e v e l j ,  razočara la  sta  
n a s  k a r  d v a  i t a l i j a n s k a  
p r o i z v a j a l c a ,  z n a n i  
n e m š k i  p a  z a r a d i  teže 
podplata,  n e p r i m e r n e  
o b l i k e  k o n i c e  i n  v i s o k e  
c e n e  n e  p r i d e  v poš tev .  

K u p c i  z a h t e v n o  tud i  
n o v e  m o d e l e  v Beta iz
d e l a v i .  P r i p r a v i l i  s m o  2 
m o d e l a ,  k i  n a j  b i  po
kaza la ,  k j e r  so  n a š e  
sposobnost i  i n  k a k o  j i h  
b o  s p r e j e l o  tržišče. 

V s e k a k o r  m o r a m o  ra
zumet i  k r i t i č n o  stal išče  
k u K e v .  V e n e m  l e t u  j e  
p a d l a  p r o d a j a  t e k a š k i h  
č e v l j e v  v ZDA o d  o k r o g  
900.060 n a  300.000 pa

r o v .  Res, d a  s m o  s v o j  % 
obdrža l i ,  toda  k u p c e v  to  
n e  m o r e  pomir i t i .  

V e l i k o  j e  o d v i s n o  o d  
nas,  k a k o  b o  tek la  pro
d a j a  n a š i h  č e v l j e v .  Naj
b o l j š a  r e k l a m a  j e  b i l a  i n  
o s t a n e  d o b e r  i zde lek!  
K u p c e v  n e  z a n i m a j o  na
š i  p r o b l e m i .  Hočejo za 
s v o j  d e n a r  l e  b lago,  k i  s e  
b o  »samo«  p r o d a j a l o .  
Delavci  A l p i n e  so  spo
s o b n i  n a r e d i t i  d o b e r  če
v e l j !  V r n i t i  p a  se  b o m o  
m o r a l i  k samokontro l i ,  
k e r  j e  k o n č n a  k o n t r o l a  
l e  š e  » p o g r e b n i  zavod«.  
V s a k  b o  m o r a l  z a v e s t n o  
o p r a v l j a t i  s v o j e  delo,  si
c e r  se  n a m  n e  p i š e  do
b r o !  

Ne m i s l i m o ,  d a  j e  ita
l i j a n s k a  o b u t v e n a  i n d u 
s t r i j a  v k r i z i  zarad i  ne
sposobnost i .  Z a v e d a j m o  
se  resnost i  t r e n u t k a  i n  
d o k a  ž i m o  še  e n k r a t ,  d a  
s m o  d o r a s l i  s v o j i m  na
l o g a m .  J a n k o  2 A K E L J  
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Velike serije, če je le mogoče 
K a j  n a j  r a z u m e m o  p o d  

b e s e d o  u s p e h  v š i va ln ic i?  
U s p e h o v  p o z n a m o  ze lo  

m a l o .  Mislim, d a  j e  b i l  za 
n a s  n a j v e č j i  u s p e h  v letoš
n j e m  letu,  k o  s m o  d e l a l i  
i z v o z  za S o v j e t s k o  z v e z o  i n  
t o  art .  0042, k i  g a  j e  b i l o  
100.000 p a r o v .  K a j  p o m e n i  

v e l i k o  p a r o v  e n a k e g a  mo
dela,  v e  v s a k  d e l a v e c .  T u  se  
d a  d e l o  organ iz i rat i  p o  
f a z a h  tako,  d a  r e s  v s a k a  
d e l a v k a  d e l a  s v o j o  fazo.  
T u d i ,  č e  se  p r i  t a k o  v e l i k i  
k o l i č i n i  v z a č e t k u  pokaže,  
d a  j e  k a k š n a  n o r m a  m a l o  
b o l j  napeta,  se  to  s t a k o  
k o l i č i n o  i n  s tem,  d a  se  d e l a  
res  p o  f a z a h  i n  t o  cela  2 
meseca,  n a z a d n j e  izkaže,  d a  
n o r m a  n i  s l a b a .  P r i  v e l i k i  
k o l i č i n i  n i  nepres tanega  
p r e m e š č a n j a ,  zato  t u d i  n i  
s l a b e  v o l j e ,  d e l a v k e  s o  za
d o v o l j n e ,  n o r m a  se  d o s e g a  
t e r  tud i  presega  i n  OD n i s o  
s labi .  

Trenutno smo imeli na 
lahkem traku v proizvodnji 
tudi kar lepo količino škornjev 
za izvoz in to 20.000 parov 
enega modela. Delo nam j e  
dobro steklo, delali smo kar 
lepo količino parov, pa kaj ,  ko 
j e  zopet zmanjkalo materiala. 
Še sreča, da so delavke imele 
še precej dopusta, drugače bi 
bilo žalostno. Problem smo re
ševali. kot smo pač mogli; z 
dopusti, premeščanji, s skla
diščem, vzorci, skratka de
lavke smo zaposlili, a naredili 
malo, ker j e  manjkalo dela. 

Težave pa imamo z majh
nimi količinami posameznih 
modelov za doma. Mislim, da 

j e  včasih že prav sramotno za 
našo prodajo, da ob takšnem 
številu prodajaln naroči tako 
majhne količine in mislim, da 
ne dobi vsaka prodajalna niti 
celega sortimenta posamezne
ga modela. 

Pri majhnih količinah se 
delo ne da organizirati, vsaka 
delavka se prvi dan Se uči in 
tudi norme ne doseže, drugi 
dan j o  naredi, tretji dan pa 
dela že zmanjka in tako se 
velikokrat ponavlja. Težave so 
tudi v tem, da primanjkuje 
zgornjega usnja. 

Večkrat se zgodi, da eno 
barvo naredimo, ali pa tudi ne 
do kraja, ker že prej zmanjka 
materiala in tako pride včasih 
do tega, da kakšen model 
začnemo delati dvakrat ali pa 
tudi trikrat; ob tem pa vsega 
skupaj  malo. 

Velikokrat pride do tega, da 
delavka dela tudi na dveh ali 
treh strojih isti dan, ker so 
serije tako majhne. 

Sedaj pripravljajo predlog 
za dodatek na majhne serije, 
ki bo, če bo sprejet veljal z 
novim letom in upam, da bo ta 
problem vsa j  delno rešen. 

Moje mnenje je, da j e  delo v 
šivalnicah premalo cenjeno. 
T u  se modeli stalno menjajo, 
vsak je  drugače sestavljen, 
zlasti to velja za modele 
pomlad-poletje, standardnih 
faz je  malo in delavke se 
neprestano učijo. 

Precej težav imamo tudi s 
prezračevanjem v šivalnici. Tu 
imamo veliko slabega zraka 
zaradi uporabe velikih količin 
lepila pri izdelavi notranjih 
čevljev. To se še bolj občuti 
takrat, ko j e  nizek zračni 
pritisk in je  včasih stanje že 
skoraj nevzdržno. T u  j e  še 
nizek strop, kar stvar še po
slabša, dovod zraka j e  pod 
stropom, ta se odbija od no
silcev in pada navpično na 
delavke. T o  skušamo rešiti 
delno s tem, da se na teh 
mestih delavke pre sedejo, se
veda pa vedno ni mogoče, 
zlasti ne, če j e  trak v celoti 
zaseden. Ko smo v mesecu 
oktobru in delno še v no
vembru tudi na težkem traku 
izdelovali moške škornje, smo 
videli, da j e  bil zrak precej 
boljši, kaj t i  pri tem modelu se 
uporablja malo lepila. Upam, 
da se bo z novo reorganizacijo 
to stanje s slabim zrakom 
odpravilo. 

Marija  JUSTIN 

J t T  

K a j  b o  n o v a  o r g a n i z a c i j a  p r i n e s l a  š i v a l n i c i  

Sekalnica zgornjih delov obutve 
z v e l i k o  nag l ico  se  pr i

b l i ž u j e m o  času,  k o  b o m o  
z a k l j u č i l i  l e to  1981 i n  po
tegni l i  čr to  ter  seštel i  n a š o  
uspešnost  a l i  neuspešnost .  

T a  u s p e h  j e  o d v i s e n  o d  
p o s a m e z n i k a ,  s k u p i n e  ozi
r o m a  o d d e l k a  a l i  s lužbe.  

T r d i m ,  d a  j e  v d a n i h  oko
l i š č i n a h  i n  p o g o j i h  n a š  od
d e l e k  k o t  ce lota  dosege l  i n  
d o s e g a  u s p e h e .  V ta u s p e h  
p a  so  k o t  k a m e n č k i  v m o 
z a i k u  v t k a n i  n a p o r i  v e č i n e  
d e l a v c e v ,  k i  z r a z u m e v a 
n j e m  i n  o d g o v o r n o s t j o  
s p r e m l j a j o  o b j e k t i v n e  teža
v e  i n  s o  p r i p r a v l j e n i  de la t i  
za s k u p e n  u s p e h  i n  c i l j .  
Morda v č a s i h  še  preveč?  
P r e m a l o  o d l o č n o  u k r e p a m o  
prot i  s u b j e k t i v n i m  napa
k a m .  K o t  rdeča  n i t  s e  j e  
skoz i  ce lo  l e t o  v l e k e l  pro
b l e m  d o b a v e  mater ia la ,  zla
sti  še  za apresk i .  P r e g o v o r  
p r a v i ,  d a  se  n a  n a p a k a h  
uč imo.  T o d a  m o r a m  p o v e 
dat i ,  d a  v m a r s i k a t e r e m  
p r i m e r u  za  n a s  t o  n e  v e l j a .  
Že d v e  let i  n a z a j  s m o  i m e l i  
v p r o g r a m u  a p r e s k i  i z  pol i
e s t r s k e  t k a n i n e ,  k i  j e  poz

n e j e  s p l o h  n i  b i lo .  P r i b l i ž n o  
e n a k a  s i tuac i ja  j e  b i l a  lan i ,  
še  b o l j  k r i t i č n a  p a  j e  letos.  
Z a k a j  n e k a j  p r o g r a m i r a m o  
i n  n a č r t u j e m o ,  č e  p a  ni
m a m o  r e a l n i h  m o ž n o s t i  za 
real izaci jo? 

Takšni problemi pa so bili in 
so že — ter narekujejo, da 
občasno delamo »ali, podnevi 
ali ponoči«, včasih pa skoraj ni 
partije, ki bi j o  dali v delo 
prikrojevalcu in smo zaradi 
tega v procesu sekanja in pri
prave pred dejstvi, da pretrga
mo reprodukcijsko verigo z 
ostalimi (xldelki, v katere do
bavljamo sestavne dele. 

Marsikateri problem in za
stoj znotraj oddelka smo rešili 
tako, ker smo po dosedanji or
ganizaciji sekali centralno za 
več šivalnic in smo delo za
polnjevali z ostalimi programi. 
Z novo organizacijo in pro
storsko zaokroženostjo posa
meznih programov pa takšna 
mariipulacija ne bo več možna. 
Rešitev j e  samo v specializaciji 
proizvodnje in resnično stalni 
preskrbi z materiali. 

V primeru pa, da bo prišlo 
do takšne situacije s preskrbo 
z materiali in do spreminjanja 
planov, bo to pogojevalo še 
večje zastoje v proizvodnji in 
veliko fluktuacijo delavcev 
med oddelki. T o  pa j e  zlasti za 
usposobljene prikrojevalce ne
sprejemljivo in negospodarno. 

Tudi nagrajevanje po delu 
rešujemo preveč šablonsko. 
Premalo cenimo vrednost de
lavca s prakso in njegovo delo, 
zlasti še usposobljenega pri-
krojevalca ali delavko na ope
raciji tanjšanja.  Skrajni čas j e  
že, da posvetimo večjo pozor
nost proizvodnemu delu in 
njegovim sestavinam, ker le 
tako bomo dosegli večje uspe
he in zmanjšali težave, ter le 
tako bomo stabilizacijsko na
ravnani. L o j z e  P o l j a n š e k  
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Uspehi in težave v proizvodnji 

Ponovno 
- planska 
disciplina 

P o  dopustu,  k o  s m o  se  
sel i l i ,  j e  s e k a l n i c a  pr i
d o b i l a  l epše  p r o s t o r e  i n  
b o l j š e  d e l o v n e  p o g o j e .  
T a k o  j e  t u d i  m o g o č e  
p r o i z v o d n j o  b o l j e  orga
niz irat i ,  s m o t r n e j e  raz
pored i t i  s t r o j e  . . .  Med 
v e č j i m i  p r o b l e m i  b i  po
n o v i l  že  v e l i k o k r a t  izre
č e n o  s l a b o  p l a n s k o  d i
sc ip l ino,  k i  j i  s e v e d a  bo
t r u j e j o  m n o g e  d r u g e  te
žave.  

O b  v s e h  t e h  t e ž a v a h  

fta d e l a v c i  k a r  d o b r o  de-
a jo ,  č e p r a v  v e m o ,  d a  

z last i  za  n o r m i r a n a  d e l a  
s tare jš i  n i s o  v e č  t o l i k o  
zmožn i .  T o d a  d e l o v n a  
z a v e s t  j e  k a r  v redu.  O b  
t e m  n a j  o m e n i m ,  d a  b o  
p r e c e j  d e l a v c e v  v pr i
h o d n j i h  l e t i h  o d š l o  v 
p o k o j ,  v e n d a r  u p a m ,  d a  
za  z a m e n j a v e  n e  b o  pro
b l e m o v .  

V organizac i j sko-teh-
n i č n e m  p o g l e d u  p a  
p r e d v i d e v a m o  p r a v  ta
k o  n e k a j  i z b o l j š a v ,  če  
b o m o  d o b i l i  n e k a j  n o v i h  
s t r o j e v .  N o v i  n a č i n i  de
l a  p a  s e v e d a  i z v i r a j o  i z  
noiHh k o l e k c i j .  U p a m  
p a ,  d a  o b  t e m  n e  b o m o  
i m e l i  p r o b l e m o v  s k v a 
liteto, k i  j e  s e d a j  v me
j a h  n o r m a l e ,  č e  b o  pr i
p r a v a  d e l a  v redu,  p l a n 
s k a  d i s c i p l i n a  ustrezna,  
p r a v  t a k o  p a  m a t e r i a l  
p r i m e r n e  kva l i te te .  O b  
t e m  s e v e d a  n e  s m e m o  
pozabit i ,  d a  t u d i  d e l a v e c  
l a h k o  pogreš i ,  če  j e  
p r e m a l o  pozoren;  i s to  
v e l j a  z a  m o j s t r a .  

O b  n o v i  organ izac i j i ,  
t o  j e  v e r t i k a l n i  postav i t
v i  l i n i j ,  n e  b o  š l o  v s e  k a r  
a v t o m a t i č n o .  P o s e b n o  
t o  v e l j a  za  seka ln ico,  
k j e r  n o v a  o r g a n i z a c i j a  
p r a k t i č n o  n e  DO m o g l a  
zaž ivet i ,  k e r  special iza
c i j a  v t e m  s m i s l u  n i  mož
n a .  T o  v e d o  v s i ,  k i  po
z n a j o  razmere.  S e v e d a  
p a  j e  v e l i k o  o d v i s n o  t u d i  
o d  v o d s t v a  i n  d r u g i h  
p o g o j e v ,  v e n d a r  u p a m ,  
d a  s e  b o d o  v n o v e m  l e t u  
v s a j  m a l o  i zbo l j ša l i .  

J a n k o  O B L A K  

Izvršujmo 
dogovorjeno 

Ce o c e n j u j e m  l e t o š n j e  
le to  i n  r a z m e r e  v od
d e l k u  l a h k e  montaže,  
l a h k o  rečem,  d a  s m o  za
d o v o l j n i ,  č e p r a v  b i  lah
k o  пагеТИ več. Raz log i  
za  to  s o  z n a n i :  p o m a n j 
k a n j e  z g o r n j i h  d e l o v ,  
p r e m a l o  l j u d i ,  pogoste  
m e n j a v e  a r t i k l o v  i td.  
T a k o  l a h k o  rečem,  d a  
s m o  v n e k a j  z a d n j i h  me
secih,  p a  t u d i  ž e  spo
m l a d i ,  de la l i  s 30 % 
z m a n j š a n o  z m o g l j i v o s t 
j o .  

P r i  k v a l i t e t i  n i  b i l o  
v e č j i h  p r o b l e m o v .  Poja
v i l e  p a  s o  s e  d r u g e  te
ž a v e .  I z r e d n o  v e l i k o  j e  
b i l o  i z o s t a n k o v  z de la ,  
b o l e z n i n ,  d o d a t n i h  de l ,  
s t a l n i h  m e n j a v  i tn.  V 
t a k i h  r a z m e r a h  se  m e d  
l j u d m i  p o j a v l j a  malo-
d u š j e ,  p o s e b n o  še, k e r  s e  
p o d o b n e  t e ž a v e  p o n a v 
l j a j o  i z  le ta  v leto.  S laba  
p r i p r a v a  de la,  p o m a n j 
k a n j e  r a z n i h  s t v a r i  i n  
s t a l n o  m e š a n j e  pro
i z v o d n i h  p l a n o v  to  l e  še  
p o u d a r j a .  T r d i m ,  d a  s e  
o d g o v o r n i  l j u d j e  pre
m a l o  z a v e d a j o ,  d a  j e  tre
b a  za p r o i z v o d n j o  pr i
p r a v i t i  s t v a r i  b o l j e .  T u  
i m a m o  občutek,  d a  ne
k a t e r e  s t r o k o v n e  s lužbe  
b o l j  s k r b i j o  l e  zase.  O 
t e h  v p r a š a n j i h  s m o  se  
p o g o v a r j a l i  že ve l iko
krat ,  toda  k a j ,  k o  skle
p o v  n e  i z v a j a m o .  T a k o  
s m o  s e  m e d  d r u g i m  ž e  
v e l i k o k r a t  p o g o v a r j a l i  o 
pros toru  za m o n t a ž n i  
t rak,  t r a n s p o r t e r j u  za 
g o t o v e  izde lke,  toda  na
š i  d e l a v c i  še  z m e r o m  v o 
z i j o  o b u t e v  p o  d e ž j u .  Zal 
r e s  n e  m o r e m  v e l i k o  
g o v o r i t i  o d o b r i h  stra
n e h ,  k e r  j e  s i tuac i ja  v e d 
n o  s labša.  P o l e g  tega se  
s t a r a j o  t u d i  de lavc i ,  k a r  
v n a š a  d o d a t n e  proble
m e .  

Z v e č j o  d o s l e d n o s t j o  
za d o g o v o r j e n o  p a  
u p a m ,  d a  b i  b i l o  m o ž n o  
v p r i h o d n j e  rešit i  m a r 
s i k a j  i n  s t e m  u s t v a r i t i  
t u d i  v e č j i  d o h o d e k  i n  
d v i g n i t i  m o r a l o  d e l a v -

V i n k o  PODOBNIK 

•• -t'-' ' ' i-' i* - ' 

D e l o v n e  r a z m e r e  v m o n t a ž i  so  s icer  bo l j še,  toda še  v e d n o  
so  p o m a n j k l j i v o s t i  

Zaradi  m e n j a v  j e  v p r o i z v o d n j i  v e l i k o  v e č  gneče  

Več načrtnosti 
Glavna značilnost dela v 

naSi montaži je, da se pogosto 
menjajo izdelave, s a j  delamo 
včasih lahko, drugič spet 
športno obutev. Razumljivo 
je, da to potegne za seboj niz 
problemov, od kadrovskih, or
ganizacijskih in v končni fazi 
tudi dohodkovnih. Opažam 
tudi, da premalo vlagamo v 
proizvodnjo, posebno če to 
primerjam z investicijami v tr
govino, za to seveda poznamo 
vzroke, ki so tudi zunanjega 
značaja. 

Na našem traku izdelujemo 
tudi gojzerje. Vsi vemo, da v 
tem trenutku ta obutev ne 
prinaša posebnega dohodka, 
vendar j e  vprašanje, če jo  
smemo kar tako izločiti iz 
našega proizvodnega progra
ma. 

Pogoji dela so slabi. Odse-
savanje deluje slabo, prav ta

ko j e  problem odprtina, ki ča
ka na montažo transporterja. 
Ustvarja se namreč prepih in 
razumljivi prehladi. 

Za prihodnje menim, da bi 
morali, ne samo izboljšati or
ganizacijo na papirju, temveč 
tudi v praksi, kar velja tudi za 
novo organizacijo. Predvsem 
pa j e  važno, da bomo bolje 
opr^elili  proizvodni program 
in se tega tudi držali. Poveza
va mora teči že od ustreznejših 
naročil, preko priprave dela, 
tako da v proizvodnji nimamo 
toliko vsakdanjih drobnih po
manjkljivosti, ki samo ovirajo 
hitrejše delo in slabšajo ka
kovost. Skratka, v naše delo j e  
potrebno uvesti več načrtnosti 
in reda. T o  pa j e  tudi moja 
želja ob novem letu. Hkrati 
želim veliko delovnih uspehov 
in osebne sreče vsem sode
lavcem. J a n e z  SMEH 
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Pravna služba 

v z a d n j i h  m e s e c i h  j e  p r a v n a  s lužba  v naSi d e l o v n i  
o r g a n i z a c i j i  i m e l a  v e l i k o  de la  — p r i p r a v a  vo l i tev ,  i zde lava  
s a m o u p r a v n i h  a k t o v  ipd .  

Zato s m o  se odloči l i ,  d a  v d e c e m b r s k i  Številki pred
s t a v i m o  d e l o  te s lužbe,  h k r a t i  s t e m  p a  tud i  p o s a m e z n e  
k o m i s i j e ,  k a t e r i h  d e l o v a n j e  j e  n e p o s r e d n o  p o v e z a n o  s 
p r a v n o  s lužbo.  
DANE V E H A R :  tusnih sprememb — v zvezi % 

P r a v n a  s l u ž b a  s p a d a  v novo TOZD Proizvodnjo. Fo-
o k v i r  sp lošno-organiza-  membno j e  še delo pravne 
c i j s k e g a  s e k t o r j a .  T r e n u t n o  službe na področju samo-
i m a  4 zapos lene.  upravnih organov, da sprejme-

O p r a v l j a m o  p r e d v s e m  jo sklepe, ki so v skladu z 
n a s l e d n j e  na loge:  zastopa-  veljavno zakonodajo. Sixlelu-
n j e  DO p r e d  p r i s t o j n i m i  so- jemo v postopkih, f e  se delovni 
dišči,  u p r a v n i m i  o r g a n i ,  or-  organizaciji povzroči mate-
g a n i  v zvez i  z z u n a n j o  trgo-  rialna škoda. Delamo tudi na 
v i n o .  D a j e m o  p r a v n e  na
s v e t e  s t r o k o v n i m  s l u ž b a m  
v DO. Sproti  m o r a m o  sprem
l j a t i  z a k o n o d a j o  i n  predp i
se  ter  s l u ž b e  o p o z a r j a t i  n a  
te s p r e m e m b e .  

področju varstva industrijske 
lastnine — to so zaščitne 
blagovne znamke, zaščita izu
mov, tehničnih izboljšav. 

Dajemo delavcem tudi prav
ne nasvete. Vsakomu, ki se mu 

S e s t a v l j a m o  p o g o d b e  i n  ne zdi k a j  prav, so pri nas 
s p o r a z u m e  v s e h  vrs t ,  k i  j i h  odprta vrata, da nas lahko 
s k l e p a j o  DO i n  TOZD. prosi 7,a pomoč — napisati 

Veliko dela j e  tudi z ne- kakšno pritožbo ali pcxiohno. 
nepremičninami, to je  z zem- Nakažemo mu tudi možne 
1 j išči, k jer  dosti stvari ni bilo rešitve problema. 
urejenih in j e  celotno breme Na področju samouprave 
padlo na pravno službo — delamo z raznimi komisijami, 
sklenitev pogodbe, sodne over- Pravilno bi tudi bilo, da hi 
be. prenos v zemljiško knjigo. pregledali celotno gradivo za 

Največ dela je  sedaj z iz- seje DS. da vidimo, če je  v 
vajanjem organizacijskih, sta- skladu z zakonom. 

S a m o u p r a v n a  d e l a v s k a  
k o n t r o l a  (SDK) 

N a j v e č k r a t  m e  pred
s e d n i k  opozor i  n a  kakš
n o  n a p a k o ,  m i  p a  izpe
l j e m o  ce loten  pos topek;  
o d  v p r a š a n j  d e l a v c e v ,  
k j e r  n a j  b i  p r i š l o  d o  
težav.  V o d i m o  d e l o  ko
m i s i j e ,  n a k a z u j e m o  mož
n e  reš i tve,  v e n d a r  n a  
o d l o č i t v e  n e  v p l i v a m o .  

SDK s o  š e  k a r  d o b r o  
zaž ive le .  Letos  s m o  na j
v e č  g o v o r i l i  o p r o m e t n i h  
nesrečah  z n a š i m i  av to
m o b i l i .  V o z n i k i  m i s l i j o ,  
d a  n e  n o s i j o  n o b e n e  
o d g o v o r n o s t i ,  č e  j i h  n p r .  
m i l i č n i k i  n i s o  dob i l i ,  k a r  

p a  n i  res.  L a n s k o  leto 
s m o  n p r .  r a z p r a v l j a l i  o 
s lab i  i z d e l a v i  č e v l j e v .  

P r o b l e m  p r i  d e l a v s k i  
kontro l i  j e ,  d a  i m a  pre
m a l o  v p o g l e d a  v pos lo
v a n j e  DO i n  d e l a v c i  s e  j e  
tud i  p r e m a l o  pos lužu je jo .  

Postopek  d e l a  j e  p a  
tak.  D e l a v s k a  k o n t r o l a  se  
ses tane  i n  p r e g l e d a  gra
d i v o  ter  p r i p r a v i  v p r a 
š a n j a  p r i z a d e t i m  d e l a v 
cem.  P r a v n a  s lužba  
v p r a š a n j a  d o k o n č n o  ob
l i k u j e  i n  z a h t e v a  o d  t e h  
d e l a v c e v  o d g o v o r e  i n  n a  
p o d l a g i  t e h  o d g o v o r o v  
k o m i s i j a  odloči ,  k a j  sto
rit i .  

Disc ip l inska  k o m i s i j a :  
Letos  s m o  m a l o  poeno

s tav i l i  i n  s t e m  p o c e n i l i  
p o s t o p e k  — v n e k a t e r i h  
p r i m e r i h  so  v n j e j  l e  3 
d e l a v c i  (en z u n a n j i  i n  
d v a  i z  DO). D e l a v c e  že  v 
p r i p r a v l j a l n e m  p o s t o p k u  
zas l i š imo  i n  s t e m  pe 
p o s t o p e k  n a  k o m i s i j i  
kraišK 

Sklepe  d i s c i p l i n s k e  ko
m i s i j e  n a m  sod išča  ze lo  
r e d k o  r a z v e l j a v l j a j o .  
P r o b l e m  j e  v tem,  d a  j e  
t isti,  k i  d a j e  p r i j a v o ,  
v č a s i h  p r e m a l o  dos le
d e n .  Zal j e  m e d  n j i m i  
v č a s i h  t u d i  k a k  v o d j a  
TOZD i n  b i  j i m  zato  pr i
poroč i l  k r a j š i  t e č a j  i z  sa
m o u p r a v l j a n j a .  Z a k o n  

n p r .  p r a v i ,  d a  v o d j a  
TOZD s k r b i  za  zakon i
tost  p o s l o v a n j a  i n  m o r a  
t o r e j  t u d i  s t e m  področ
j e m  b i t i  s e z n a n j e n .  Po
gosto  se  t u d i  zgodi,  d a  za  
n e k o  p r i j a v o  n i  p r i č  oz. 
d a  o d g o v o r n i  d e l a v c i  n e  
p o s k r b e  za  z a d o s t n e  do
kaze.  P o s e b e n  p r o b l e m  
s o  z a m u d n i k i .  K o m i s i j a  
j e  n a k a z a l a ,  d a  b i  to  
d e l o m a  reš i l i  z g i b l j i v i m  
d e l o v n i m  č a s o m .  R e s  p a  
j e  tudi ,  d a  j e  točen  pr i
h o d  n a  d e l o  o d v i s e n  t u d i  
o d  zaves t i  p o s a m e z n i k a .  
D v o m i m ,  d a  j e  t isti,  k i  
pogosto  z a m u j a  n a  de lo,  
l a h k o  d o b e r  de lavec ,  če
p r a v  j i h  v č a s i h  v o d j e  
o d d e l k o v  z a g o v a r j a j o .  

Dane  V e h a r  — v o d j a  p r a v n e  s l u ž b e  

Disciplinska komisija bi mo
rala pustiti težje zadeve, tiste, 
ki »smrde« po gospodarskih 
prestopkih ali kaznivih de
janjih komisiji samoupravne 
delavske kontrole. Predmet 
disciplinske komisije so disci
plinske ukrepi — delovna ne
disciplina. zamude. manjše 
zlorabe. 

Delavska kontrola pa pre
sodi sama. ali j e  neka zadeva 
za na disciplinsko komisijo ali 
ne — če gre za kršitev delovne 
discipline. Pri tem upošteva 
pravilnik o odgovornostih 
Zgodi se tudi, da delavska 
kontrola ugotovi, da j e  kršitev 
bila, vendar ni bila tako po
membna in da bo opozorilo 
kršitelju že dovolj zaleglo. 

Največji problem pri delav
ski kontroli pa j e  problem 
škarta v proizvodnji. V to se j e  
že večkrat spustila, a se vedno 
opekla. Nihče ni kriv, nastane 
začarani krog. Vendar meni
mo, da krivci so, nekdo za to 
mora biti kriv. Izgleda, da smo 
preveč demokratični. Ce bi 
stvar prišla na sodišče, bi so
dišče reklo »ti in ti si kriv«. Na 
delavski kontroli pa smo pre
malo odločni. 

P r a v n a  s l u ž b a  p r a v  t a k o  
s o d e l u j e  s k o m i s i j o  za ino
v a c i j e .  K o t  t o v a r n a  č e v l e v  
k a k š n i h  p o s e b n i h  i n o v a c i j  
n e  m o r e m o  imet i ,  l a h k o  b i  

Ca i m e l i  v e č  m a n j š i h  iz-
o l j š a v .  
T u d i  n a  n a š e m  p o d r o č j u  

d e l a  b i  l a h k o  k a j  i zbo l j ša l i .  
T a k o  b i  l a h k o  g r a d i v a  za  
s e j e  s a m o u p r a v n i h  o r g a n o v  
v e č  p o s r e d o v a l i  p r e k  sred
s t e v  o b v e š č a n j a .  T u d i  s p i
s a n j e m  i n  s e s t a v o  r a z n i h  
o d l o č b  s e  v e l i k o  z a m u d i m o  
i n  b i  b i l o  d o b r o  n a b a v i t i  
k a k š e n  d i k t a f o n .  

S o d e l u j e m o  š e  s k o m i s i j o  
za i z v a j a n j e  z a k o n a  o zdru
ž e n e m  de lu,  k i  j o  b o  t reba  z 
n o v o  r e o r g a n i z a c i j o  k r e p k o  
spremeni t i .  Smise l  t e  k o m i 
s i j e  j e  p r i p r a v a  s a m o u p 
r a v n i h  s p l o š n i h  a k t o v ,  t e h  

p a  b o  t reba  p r e c e j  usk la
dit i .  

Za sestavo samoupravnih 
aktov j e  potrebno, kot pravi 
dr. Sime Ivanjko, velika krea
tivnost, ustvarjalnost in racio
nalnost, sestavljalec mora 
imeti precejšnje znanje in raz
polagati z informacijami iz 
različnih področij. Avtor tudi 
trdi, da j e  to delo težje, kot na 
področju tehničnih rešitev, ker 
gre za urejanje človeških od
nosov. Vemo pa, da j e  človeške 
odnose veliko težje urejati, kot 
npr. stroj, da bo delal po 
določenem postopku. 

Podlaga samoupravnemu 
aktu j e  nek zakonski predpis, 
lahko pa to zahteva praksa 
sama. Na te j  osnovi bi morali 
pripraviti teze, v katerih hi 
nakazali več možnih variant. 

Teze gredo v javno razpravo 
in po razpravi bi se sestala 
komisija za izvajanje zakona o 
združenem delu. Ta pa bi 
pripravila osnutek in ga dala v 
potrditev delavskemu svetu, 
sledila pa bi še enkrat javna 
razprava. Na tak način hi res 
vsi lahko sodelovali že pri 
sestavi predlogov samouprav
nih aktov. 

Na žalost pa j e  realno stanje  
tako, da moramo večino sa
moupravnih aktov izdelovati 
sami, pa tudi pripomb nanje 
premalo dobimo. Ni prav. da 
npr. jaz  premalo poznam fi
nančni in tehnični sektor, na 
žalost pa so tudi oni še manj 
seznanjeni z našim delom. 

Ce  ae u s t a v i m  p r i  pro
b l e m a t i k i ,  b i  n a j p r e j  o m e 
ni l ,  d a  s e  n a b a v n i  s e k t o r  s 
s v o j i m i  p o g o d b a m i  p r e m a l o  
p o s l i ^ j e  p r a v n e  s lužbe.  
Zlasti š e  seda j ,  k o  spre je
m a j o  s a m o u p r a v n e  spora
z u m e  o d o h o d k o v n e m  p o v e 
z o v a n j u .  V t e h  s a m o u p r a v 
n i h  s p o r a z u m i h  b i  m o r a l  
b i t i  o p r e d e l j e n  s k u p n i  rizi-
k o  i n  d o h o d e k ,  k o t  t u d i  
s a n k c i j e ,  č e  se  s p o r a z u m a  
n e  d r ž i m o .  



Kako ustvarjamo 
T u  v i d i m  t u d i  vzroke,  k i  

j i h  h o č e m o  napr t i t i  v i š j i  
s i l i .  S p r a v o č a s n o  sk leni t
v i j o  u s t r e z n i h  s a m o u p r a v 
n i h  s p o r a z u m o v  b i  m n o g e  
t e ž a v e  o d p a d l e .  

Z MPM d o b r o  s o d e l u j e m o ,  
n p r .  p r i  n a k u p u  n o v i h  
l o k a l o v .  Z i z v o z n o  s l u ž b o  
s o d e l u j e m o  n a  p o d r o č j u  
reg is trac i je  b l a g o v n i h  
z n a m k ,  v s k l e p a n j u  p o g o d b  
z u n a j  s e  n e  s p u š č a m o  dost i .  
P r a v  b i  b i lo ,  d a  h i  p o z n a l i  
Se finančno p l a t  pos lova
n j a .  

V s lužb i  s m o  t r e n u t n o  
tr i je ,  e n a  d e l a v k a  p a  j e  n a  
p o r o d n i š k e m  dopustu .  Dela 
j e  p r e c e j  i n  n e k a j  s t v a r i  
s m o  pust i l i  za  čas, k o  s e  b o  
ta d e l a v k a  v r n i l a .  Zahtev
n e j š a  s t r o k o v n a  de la  i n  
tista, k i  so  v e z a n a  n a  
p r a v o s o d n i  izpit,  o p r a v l j a m  
s a m ,  m a n j  z a h t e v n a  stro
k o v n a  d e l a  p a  p r e p u š č a m  
re ferentu  za s a m o u p r a v l j a 
n j e ,  k i  s e  j e  d o b r o  v k l j u č i l  v 
delo.  P o m e m b n o  j e ,  d a  
m n o g e  s t v a r i  d i r e k t n o  se
s t a v l j a  i n  p i š e  n a  s tro j ,  ter  s 
t e m  p o t r e b n i  č a s  s k r a j š a  za 
po lov ico.  A d m i n i s t r a t o r k a  
p a  o p r a v l j a  v s a  a d m i n i s t r a 
t i v n a  de la .  P r e d l a g a m ,  d a  
b i  z m a n j š a l i  k o l i č i n o  sa
m o u p r a v n i h  a k t o v ,  k i  s o  v 
j a v n i  r a z p r a v i .  Dobi l i  n a j  b i  
j i h  v o d j e  s a m o u p r a v n i h  de
l o v n i h  s k u p i n ,  k i  b i  j i h  
p o s r e d o v a l i  n a p r e j  i n  p a  
n a j o d g o v o r n e j š i  d e l a v c i .  
Dana  T r a t n i k :  
a d m i n i s t r a t o r k a  v p r a v n i  
s lužb i  

Ukvarjam se s pisanjem 
dopisov, korespondenco za 
pravno službo — npr. odpošil
jam pošto, urejam dokumen
tacijo po fasciklih. Sama tudi 
prepisujem vse spremembe 
samoupravnih aktov in s tem 
j e  veliko dela. Samostojno pa 
sestavljam enostavnejše dopi
se, Všeč mi j e  sedaj, ko imamo 
v sektorju posebno strftjepis-
nico. Pišem zapisnike pri 
delavski kontroli in discilinski 
komisiji. 

Dekleta iz sektorja moramo 
enkrat tedensko tudi raznaSati 
poŠto po oddelkih in službah. 
To nam vzame veliko časa, s a j  
j e  treba v enem dnevu trikrat 
na »obhod« in ostalo delo se 
kopiči. Ne zdi se mi prav, da 
smo za razna takSna dela 
vedno določene ene in iste. Ne 
vem, zakaj  nam tudi drugi 
sektorji ne nosijo poŠte, am
pak moramo le mi ponj o. 

Urejam tudi evidenco o vseh 
sklenjenih pogodbah, tožbah, 
sklepih disciplinske komisije. 
Prav tako tudi posojam razne 
samoupravne akte. 

Si lva  L a h a j n a r ,  re ferent  
za s a m o u p r a v l j a n j e :  

Ukvarjam se z izvedbo re
ferenduma in volitev, s pri
pravljalnim postopkom za di
sciplinsko komisijo. PiSem od
ločbe disciplinske komisije, 
mandatne tožbe, izvrSilne 
predloge, tožbe Štipendistov, 
pogodbe o delu, najemne po
godbe in anekse k tem pogod
bam. Prav tako pa se ukvar
jam tudi z delegacijami. Glede 
delegacij lahko rečem, da so 
l judje  nezainteresirani in to v 
veliki meri zato, ker so gradiva 
preobsežna in težko razum
ljiva. 

Vodje me obveste o zase
danjih skupščine in včasih smo 
se tudi dobili skupaj  in pre
gledali gradivo, sedaj pa še 
tega ni več. Poskuša se le 
dobiti delegata, da gre na 
zasedanje. 

Na pravne posle sem se kar 
dobro navadila. 

K a k š e n  j e  p o s t o p e k  v zvez i  
7, v o l i t v a m i ?  

N a j p r e j  d a m  n a v o d i l a  
s i n d i k a t u ,  k a k o  n a j  e v i d e n 
t i r a j o  k a n d i d a t e  n p r .  za 
d e l a v s k i  svet .  S i n d i k a t  j i h  
e v i d e n t i r a ,  v s i  m o r a j o  tud i  
p o d p i s a t i  i z j a v e .  Bit i  m o r a  
v e č  e v i d e n t i r a n i h ,  k o t  j e  
i z v o l j e n i h .  Nato  se  p r i p r a v i  
k a n d i d a c i j s k a  k o n f e r e n c a  
— n a  z b o r i h  s e  potrd i  
k a n d i d a c i j s k a  l i s ta  i n  l a h 
k o  s e  d o p o l n i  z n o v i m i  k a n 
d idat i .  

S i l va  L a h a j n a r  

P o t r j e n o  k a n d i d a c i j s k o  
l i s to  j e  p o t r e b n o  o b j a v i t i  n a  
o g l a s n i h  d e s k a h .  

P r e g l e d a m  t u d i  z a p i s n i k e  
v o l i l n i h  o d b o r o v ,  v o l i l n i h  
k o m i s i j  i n  d a j  a m  n a v o d i l a  
v o l i l n i m  o d b o r o m .  

P r a v o č a s n o  j e  t reba  pr i
p r a v i t i  v o l i l n i  mater ia l :  v o 
l i l n e  i m e n i k e ,  g l a s o v n i c e .  
Na d a n  v o l i t e v  s e m  v e s  d a n  
n a  v o l j o  v o l i l n i m  o d b o r o m ,  
k i  n p r .  s p r a š u j e j o  za do
ločene  g lasovn ice ,  a l i  s o  
v e l j a v n e  a l i  ne.  N a s l e d n j i  
d a n  se  ses tane jo  v o l i l n e  ko
m i s i j e ,  k j e r  u g o t o v i m o  re
zultate  g l a s o v a n j a  i n  te  re
zultate  m o r a m o  o b j a v i t i  ter  
pos lat i  poroč i lo  d e l a v s k e 
m u  svetu.  

V s e m  i z v o l j e n i m  č l a n o m  
d a m  potrd i la,  d a  so  i zvo l j e
n i  i n  to  za d o b o  d v e h  let.  

Moti m e ,  k e r  s o  v s i  refe
r e n d u m i  n a  k u p u  i n  s m o  
zelo n a  t e s n e m  s č a s o m .  

Pri disciplinski komisiji se 
na osnovi prijave izda odločba 
o uvedbi disciplinskega po
stopka. 

V pripravljalnem postoopku 
zberemo dokaze za odgovor
nost delavcev, jih zaslišimo. 
Na osnovi tega disciplinska 
komisija ugotovi, ali j e  po
trebno izdati kakšen disciplin
ski ukrep. Po končani disci
plinski komisiji o ukrepih ob
vestim ustrezne organe oz. 
službe. 

Mišo Ceplak  

Dana  T r a t n i k  

Kako bomo izpolnili izvozne 
obveznosti 

P o s t a v l j e n i  p l a n  i zvo
za v v i š i n i  18,500.000.— 
d o l a r j e v  s m o  d o  k o n c a  
n o v e m b r a  i zpo ln i l i  83%. 
Letn i  p l a n  v z h o d n e g a  iz
v o z a  znaša  12,000.000$, 
d o  k o n c a  n o v e m b r a  p a  
s m o  doseg l i  že e n a j s t  
mi l i j . f  115.640.— t). P l a n  
b o  d o  k o n c a  leta  s i g u r n o  
dosežen,  č e  p a  n e  b i  
prenes l i  v e č j i h  ko l ič in  
za SSSR zarad i  prevze
m a  reekspor tnega  naro
či la  v j a n u a r  i n  f e b r u a r  
1982, b i  g a  p r e c e j  pre
segl i .  

Na z a h o d  b i  m o r a l i  p o  
s p r e j e t e m  p l a n u  izvoz i t i  
d o  k o n c a  leta za 8 m i l i j .  
500.000 $ d o  k o n c a  no
v e m b r a  p a  s m o  izvoz i l i  
še le  za  4.176.049.- $. 

Zaradi  t e ž a v  p r i  u v o z u  
r e p r o d u k c i j s k e g a  m a 
ter ia la  v p r v e m  p o l l e t j u  
s m o  pros i l i  kupce,  d a  
n a m  s a m i  d o b a v i j o  ne
k a t e r e  mater ia le,  k i  b i  
j i h  m o r a l i  m i  uvoz i t i .  
V r e d n o s t  t e h  m a t e r i a l o v  
znaša  750.000 — | .  Za to  
v r e d n o s t  s m o  z m a n j š a l i  

p r o d a j n e  cene,  z m a n j š a l  
se  n a m  j e  f i z ičn i  i z v o z  i n  
z m a n j š a l i  s e  n a m  b o d o  
pr i l i v i .  

Zaradi  z g o r a j  n a v e d e 
n e g a  s m o  že  12. 8.1981 
p r i  SISEOT p o p r a v i l i  
n a š  p l a n  z a h o d n e g a  iz
v o z a  n a  6.000.000. — $. 
Da b i  g a  l a h k o  dosegl i ,  
s m o  prevze l i  v e č j e  re-
e k s p o r t n o  n a r o č i l o  žen
s k i h  š k o r n j e v  za A v s t r i 
j o  i n  naroč i lo  špor tne  
o b u t v e  za  Madžarsko.  
K e r  n a m  d o  šest ih  mi l i 
j o n o v  d o l a r j e v  m a n j k a  
še  1,823.951.— $, b i  mo
ral i  i zvoz i t i  d o  k o n c a  le
ta še  ce lotno  naroč i lo  za  
Madžarsko i n  komplet
n o  r e e k s p o r t n o  naroč i lo  
ž e n s k i h  š k o r n j e v ,  k a r  
p a  n a m  v e r j e t n o  n e  b o  
uspelo.  U p a m o ,  d a  b o m o  
o d p r e m i l i  š e  n e k a t e r e  
m a n j š e  o s t a n k e  naroč i l  
n a š i m  z a h o d n i m  k u p 
c e m  i n  se  s t e m  pr ib l i
žal i  š t e v i l k i  šest  m i l i j o 
n o v  d o l a r j e v .  

Marija Strl ič  
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n a  t e m o  P L A N I R A N J E  N I  L E  S T A T I S T I K A  

V r a z g o v o r u  s o  s o d e l o v a l i  T o n e  E N I K O  — v o d j a  
s l u ž b e  z a  p l a n i r a n j e  i n  a n a l i z o ,  J a k a  B O G A T A J  — 
v o d j a  T O Z D  O b u t e v  2 i r i ,  M a r i j a n  B O G A T A J  — 
v o d j a  t e h n i č n e g a  s e k t o r j a ,  J a n e z  B O H I N C  — v o d j a  
finančno-računovodskega s e k t o r j a  i n  B o r i s  M A R -
K E L J  — v o d j a  s p l o S n o - o r g a n i z a c i j s k e g a  s e k t o r j a .  

R a z g o v o r  s t a  v o d i l a  N e j k o  P O D O B N I K  i n  M i š o  
C E P L A K ,  p o  m a g n e t o f o n s k e m  p o s n e t k u  z a p i s a l a  
A n u š k a  K A V Č I Č .  

1. P o v e j t e  n a  k r a t k o ,  
k a k š n a  s o  o s n o v n a  n a č e l a  
d r u ž b e n e g a  p l a n i r a n j a  i n  
k a k š n e  n a l o g e  i z  tega izha
j a j o ?  

T o n e  ENIKO: 
Družbeno planiranje j e  de

javnost. ki zajema vse procese 
planiranja, vseh dejavnikov na 
vseh ravneh. V naši samo
upravni družbi tako planirajo 
vse samoupravne organizacije 
in skupnosti na raznin ravneh: 
in to zaradi težnje po zago
tovitvi dinamičnega ravno
težja in pa zaradi uveljavlja
n ja  širših družbenih koristi. 
Plani posameznih organizacij 
in skupnosti so za njih samo 
izhodišče za vzpostavljanje 
odnosov z drugimi organiza
cijami, oz. skupnostmi za 
druge organizacije, oz. skup
nosti pa ali dodatna informa
cija v okolju, ali pa zunanja 
omejitev. 

s samoupravnim družbenim 
planom delovni l judje: 

— zagotavljajo kontrolo 
nad celotno družbeno repro
dukcijo 

— usklajujejo materialne 
odnose 

— usklajujejo in usmerjajo 
medsebojne ekonomske, so
cialne in druge samoupravne 
odnose — tudi razvoj samo
upravnih socialističnih proiz
vodnih odnosov nasploh 

— premagujejo stihijski 
učinek trga. 

Ce se sedaj opredelimo na 
našo delovno organizacijo, 
lahko označimo družbenoeko

nomsko planiranje kot odlo
čanje o poslovanju delovne 
organizacije kot celote. 

Značilno za (xlločanje o 
poslovanju delovne organi
zacije kot celote j e  zlasti to, da 
se informacije za odločitve 
stekajo iz raznih delov poslo
vanja in da se kot kriterij za 
odločitve pojavlja dohodek. 
To planiranje pa lahko opre
delimo kot dolgoročno, sred
njeročno in letno planiranje. 

Dolgoročno se ukvarja s 
planiranjem tistih proizvodnih 
tozdov, ki se daljšo dobo ne 
spreminjajo, letno pa se 
ukvarja pretežno z odločit
vami o elementih poslovanja, 
ki se spreminjajo letno. 

Posledice dolgoročnega pla
niranja so v poslovanju vidne 
na daljšo dobo, posledice let
nega planiranja oz. letnih 
odločitev pa tisto leto. 

Letni plan j e  izdelan ob 
upoštevanju dolgoročnih dolo
čitev in posledic in omejen z 
delovanjem iz okolja. 

d e  e n k r a t  b i  poudar i l ,  d a  
86 i n f o r m a c i j e  za  p l a n i r a n j e  
z b i r a j o  z v s e h  s t r a n i  i n  
d e l o v  d e l o v n e  o r g a n i z a c i j e  
i n  p l a n s k a  s lužba  to  s a m o  
u s k l a j u j e .  O s n o v n i  p l a n s k i  
d o k u m e n t ,  n a  p o d l a n  k a 
terega se  i z d e l u j e  p l a n  i n  
m e t o d o l o g i j a  p l a n i r a n j a ,  
s m o  v n a š i  d e l o v n i  o r g a n i 
zac i j i  t u d i  i zde la l i  za  n a š e  
potrebe.  Pri  t e m  p a  s e  po
j a v l j a  t u d i  n a j v e č j i  p r o b l e m  
z last i  p r i  u s k l a j e v a n j u  p la
n i r a n e g a .  Ci l j  j e  s k u p e n ,  
p l a n i r a t i  p a  m o r a  v s a k  zase  
za s k u p n e  c i l j e .  K o  z b i r a m o  
t e  i n f o r m a c i j e  z v s e h  s t ran i ,  
s e  v e l i k o k r a t  d o g a j a ,  d a  
k a s n i  p l a n ,  k e r  i n f o r m a c i j e  
n i s o  p r a v o č a s n e .  

Pojavlja se problem, ker 
imamo planiranje zakonsko 
dovolj dobro opredeljeno, 
praktično pa še nismo naredili 
pomembnejših korakov. Ka
kor vsak posameznik to delo 
opravi, takšen j e  tudi plan. 
Naloga planerja j e  koordina
cija, potrebno pa j e  stalno 
sodelovanje z delavci, ki so 
zadolženi da planirajo oz. da 
sprejemajo odločitve. 

Res je, da j e  temeljna pra
vica in dolžnost, da odločajo o 
planu, vendar j e  potrebno tu 
ločiti izdelavo plana in spre
jemanje planov. 

Tu gre za dve stvari. Prav 
gotovo ne more vsak delavec 
posebej izdelovati plana, ven

dar v organizacijski enoti, kjer  
se plan izdeluje pa lahko so
delujejo vsi zaposleni, kot 
sodelujejo potem tudi pri spre
jemanju plana. Pri izdelavi 
plana j e  pomembno, da jih oni 
tudi izvršujejo in so za izvr
šitve tudi zadolženi. Vsak 
lahko sodeluje pri obravnavi 
predlogov, ki so zato tudi v 
javni razpravi in tudi delegat
ski sistem (delavski sveti) 
omogoča, da pri tem sodeluje 
vsak. 

J a n e z  BOHINC: 
Planiranje vseh delavcev j e  

v praksi neizvedljivo, ker vsi 
delavci v združenem delu ni
majo enakih možnosti oz. 
enakih izhodišč in informacij o 
gospodarskem položaju, ma
terialni plati in proizvodnih 
težavah. 

Ce bi zbral želje vseh zapo
slenih v Alpini, potem bi naj
brž sestavil plan, ki bi bil ne-
uresničljiv, kajt i  plan se mora 
pokrivati z materialnimi mož
nostmi. 

Vsekakor želim, da bi se 
plan za leto 1982 temu čimbolj 
stvarno približal, vendar če se 
razmere na področju devizne
ga poslovanja, materiala ipd. 
ne bodo stalno spreminjale, 
kar pa ne moremo za naprej 
predvidevati. 

2. V t e m e l j n i h  organ iza
c i j a h  se  o d v i j a  p r o i z v o d n o -
p o s l o v n i  proces,  k i  m o r a  
b i t i  d o b r o  n a č r t o v a n .  K a k o  
v a m  t o  u s p e v a ,  k j e  so  pro
b l e m i ?  

J a k a  B O G A T A J :  
Res je, da se odvija proiz

vodni proces v TOZD, vendar 
pa moramo enkrat za vselej 
vedeti, da proizvodno poslovni 
proces ni samo čisto proiz
vodno delo na traku ali šival
nem stroju, temveč sodi v ta 
okvir celotna dejavnost, ki pa 
zajema organogram DO. Mi
slim, da j e  treba načrtovati 
proizvodni program že veliko 
prej kot pride v obdelavo v 

tehnološkem in proizvodnem 
smislu. 

Da bom bolj nazoren, samo 
nekaj primerov: 

Govorimo o izvoznih teža
vah, o resnih težavah, ki nas 
pestijo s preskrbo proizvodnje 
z ustreznimi materiali. O po
dobnih problemih govorijo in 
pišejo na televiziji, na radiu in 
v časopisih, toda marsikdo v 
naši delovni organizaciji še 
misli, da to zadeva samo le 
delavce — proizvajalce in 
nekatere politike in gospodar
stvenike. 

A l i  n i  t o  z a d e v a  v s e h  nas?  
A l i  n e  b i  b i l o  p a m e t n o ,  d a  

b i  p r e d h o d n o  ana l i z i ra l i  
spre je t i  p r o g r a m  i n  naroč i
l a  z v s e m i  s e s t a v i n a m i  
TOZD P r o d a j a  i n  n a b a v n i  
sektor? 

Šele n a  o s n o v i  tega dogo
v o r a  b i  l a h k o  č i m b o l j  pra
v i l n o  n a č r t o v a l i  p r o i z v o d 
n j o  i n  j o  t u d i  u s p e š n o  ures
n ič i l i .  

Mislim, da pri tem še nima
mo enotnega pristopa in Se 
»vozimo« vsak po svojem tiru 
in vidimo realizacijo plana 
vsak v svojem interesu. Odraz 
tega pa je: spreminjanje pla
nov, životarjenje po oddelkih, 
negativni vplivi na doseganje 
norm, slaba produktivnost, 
itd. T o  pa pomeni nezadovolj
stvo vseh. 

Ali po vsem tem lahko pri
čakujemo, da bodo naši izdelki 
resnično najboljše kvalitete? 
Zakaj le take bomo lahko izva
žali na zahod ih s tem ustvarili 
pre potrebne devize. 

Gotovo j e  odgovor jasen, da 
»ne«. Treba bo resnično pričeti 
iskati surovine in reprodukcij
ske materiale, na sodobnejši 
način vzporedno z iskanjem 
naročil za prodajo. Le tako 
bomo resnično dobro načrto
vali proizvodnjo, da ne bo 
kasneje prišlo do trganja re
produkcijske verige. 

A l i  se  z a v e d a m o ,  k a j  po
m e n i  s l a b o  i z k o r i š č e n  de
l o v n i  čas? 

T o  p o m e n i  p r e d v s e m  
n i ž j o  p r o d u k t i v n o s t  i n  ne-
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k o n k u r e n č n o s t .  Hočemo p a  
i m e t i  n o r m a l n o  d e b e l o  ku
verto,  n e  g lede  n a  to, a l i  
s m o  resn ično  u s t v a r i l i  po
go je ,  d a  b i  b i l  d e l o v n i  č a s  
č i m  b o l j e  izkor iščen.  Dej
s t v o  j e ,  d a  b i  m o r a l i  d e l a v c i  
v s k u p n i h  s l u ž b a h  i skat i  
v s e  m o t n o s t i  i n  ob l ike ,  d a  
b i  b i l  d e l o v n i  d a n ,  o z i r o m a  
č a s  v p r o i z v o d n j i  i n  tud i  
n j i h o v  d e l o v n i  čas  resn ično  
i zkor iščen  k o l i k o r  j e  mo
g o č e  n a j b o l j e .  

T o d a  p r e v e č k r a t  j e  v s a  
d r u g a  d e j a v n o s t  p o m e m b 
ne jša ,  k o t  p r o i z v o d n j a .  Pre
m a l o  se  z a v e d a m o ,  d a  ž iv i
m o  v s i  l e  o d  p r o i z v e d e n i h  
p a r o v  i n  u s t v a r j e n e  reali
zaci je,  d e l a v c u  za s t r o j e m  
p a  n e  p o s r e d u j e m o  tega, 
k a r  b i  potrebova l ,  d a  b i  
l a h k o  z m a n j  n a p o r a  v e č  i n  
b o l j e  de la l .  V s e  t o  p a  pripe
l j e  d o  tega,  d a  m o j s t r i  po
s t a j a j o  k u r i r j i ,  in formator
j i ,  s i n d i k a l n i  de lavc i ,  admi
nistrator j i ,  itd., n e  p a  orga
n izator j i  p r o i z v o d n j e  i n  
i ska lc i  reš i tev  za b o l j š o  
kva l i te to .  

Za zas to je  v p r o i z v o d n j i  
p a  n i s m o  p r i p r a v l j e n i  od
stopit i  d e l  s v o j e g a  OD, 
č e p r a v  j e  v e l i k o k r a t  to  tud i  
o d r a z  n a š e g a  n e u č i n k o v i 
tega de la .  

J a n e z  BOHINC: 
Sistem načrtovanja oziroma 

usklajevanja med funkcijami 
nabave, proizvodnje in prodaje 
v Alpini ni dodelan in je  čutiti 
še ogromno pomanjkljivosti. 
Izgleda, da planskega reda, 
taksnega kot bi si želeli, ni in 
da j e  to posledica nerešenih 
sistemskih rešitev. Na posa
meznih področjih nekatere 
zadeve dokaj resno obravna
vamo, vendar ni notranje 
usklajenosti. 

Nujno bi bilo na podlagi 
okvirnega letnega plana, ki ga 
pripravljamo po nosilcih 
artikla itd. in na podlagi izde
lane materialne bilance, raz
čistiti terminski proizvodni 
plan z okvirnimi časovnimi 
opredelitvami in na podlagi 
tega v nabavni službi v raz
govoru z dobavitelji rezervi
rati kapacitete. Ne bomo se 
smeli več zanašati, da bomo 
živeli iz rok v usta, ker nam 
tega tržišče ne dopušča več. 
Čaka nas ena velikih nalog, da 
bomo pri usklajevanju med 
proizvodnjo, nabavo in proda
jo, dosegli, da bo material 
usklajen s potrebami in zahte
vami tržišča. Ce bi nam to uspelo, bi bilo 
v proizvodnji bistveno lažje 
načrtovati tekoče poslovanje 
in proizvodnjo, manj bi bilo 
zastojev in finančni učinki bi 
bili neprimerno boljši. 

3. I^ehnične s lužbe  i m a j o  
l a h k o  m o č a n  v p l i v  n a  na
č r t o v a n j e ,  oz.  n a  s a m o  i zva

j a n j e  p l a n o v .  K j e  so  p o  va
š e m  m n e n j u  n a š e  n o t r a n j e  
rezerve  n a  t e m  področ ju,  č e  
i z v z a m e m o  z u n a n j e  v p l i v e ?  

Mari jan  BOGATAJ:  
K a r  z a d e v a  t e h n i č n o  

s lužbo  l a h k o  rečem, d a  i m a  
n a  p l a n  l a h k o  zelo m a j h e n  
v p l i v .  T e h n i č n a  s lužba  j e  
s e r v i s  za i z v a j a n j e  p l a n a  
komerc ia le ,  p r o d a j e ,  s p e t  v 
o k v i r u  možnost i  n a b a v e .  
R a z v o j n i  p l a n i  s icer  obsto
j a j o  n a  p a p i r j i h ,  v e n d a r  
r a z v o j  k o t  t a k  oz. tehn ična  
s lužba,  s a m o s t o j n o  n e  po
m e n i  n ič .  V p r a k s i  izg leda 
t o  takole :  r a z v i l i  s m o  n e k a j  
zelo l e p i h  m o d e l o v ,  v e n d a r  
p o g o j e v  za rea l izac i jo  ni
m a m o ;  n e  t ržn ih,  n e  n a b a v 
n i h ,  zato  n a m  s a m a  s t r o j n a  
o p r e m l j e n o s t  p r i  t e m  n e  
m o r e  pomagat i .  L a h k o  re
čem,  d a  i m a  p r i  t e m  odlo
č i l n o  v l o g o  komerc ia la,  m i  
p a  se  p r i l a g a j a m o  d n e v n i m  
s i tuac i jam,  p o t r e b a m  i n  na
roč i lom za tekočo  proiz
v o d n j o ,  za p o k r i v a n j e  u v o 
za z i z v o z o m  ipd.  Pr i  n a s  
ce lo  v r s t o  s t v a r i  d e l a m o  
nep lan i rano,  v e n d a r  n a m  te 
s tvar i  n a r e k u j e  d r u ž b a  i n  
b i t k a  za č i m b o l j  še  poslo
v a n j e .  P l a n s k i  o d d e l e k  
g lede  n a  specia l izaci jo  i n  
p r o i z v o d n e  kapaci tete  v 
o k v i r u  možnost i  i n  naroč i l  
t e r  n a b a v e ,  razpore ja  pro
i z v o d n j o  č i m b o l j  smotrno.  

N e j k o  PODOBNIK 
K a k o  j e  z r a z v o j e m  nači

n a  de la,  tehnolog i je ,  orga
n izac i j e  . . .  

Mari jan  BOGATAJ:  
V tehnologiji dela ni nika

kršnih revolucionarnih spre
memb. Naš strojni park j e  kar 
zadovoljiv, le nekaj strojev 
nam še manjka. Tudi v razvi
tih državah nimajo vedno 
novih strojev. Imamo pa iz
redno slabo materialno bazo, 

spremljajoče industrije skoraj 
ni. 

Prav zato pa bomo slejko-
prej prisiljeni proizvodnjo bolj  
specializirati, če bomo hoteli s 
svojimi izdelki konkurirati 
ostalim. Ko bomo to dosegli, 
bo tudi dobava materiala bolj 
tekoča, manjša bo problema
tika priprave proizvodnje, 
manjši bodo režijski stroški, 
manj delovne sile bo potrebno 
v vseh delih delovnega procesa 
in službah. Sedaj  pa delamo 
tako, da iz dneva v dan iščemo 
kupce, seveda pa ima vsak 
svoje zahteve. Rešitev za nas 
je  ̂ i n o  specializacija in pove
zava 8 surovinarji in sorodnimi 
delovnimi organizacijami. 

J a n e z  BOHINC: 
V tehničnem sektorju pri

pravljajo proizvodnjo na pod
lagi naročil. V delovni orga
nizaciji obstajajo možnosti 
izdelave sistema, če bi proiz
vodnjo lahko razpisovali raču
nalniško, vendar težav v pro
izvodnji še ne bi rešili, dokler 
ne bomo razčistili vprašanje 
glede proizvodnega programa 
in zasedenosti kapacitet. Ko bi 
bilo rešeno to, bi bilo usklaje
vanje in planiranje bistveno 
enostavnejše. 

4. S p r e m l j a n j e  p l a n o v ,  
p o v e z o v a n j e  možnost i  i n  
in teresov  ter  n j i h o v a  ures
n ič i tev  v p r a k s i  j e  pogosto  
zelo v i d n o  skoz i  š tev i lke,  k i  
j i h  p r i p r a v l j a t e  v f inanč
n e m  sektor ju .  A l i  j e  t o  
s p r e m l j a n j e  d o v o l j  k v a l i 
tetno  i n  h i tro? A l i  j e  m o ž n o  
sprot i  ukrepat i?  K j e  v i d i t e  
težave? 

J a n e z  BOHINC: 
Plani, ki so bili narejeni v 

zgodovini Alpine, niso bili 
usoglašeni po posameznih de
lih plana v celoto, kar nam do 
današnjega dne ni uspelo. 
Ločeno in dovolj podrobno 
smo izdelovali plane prodaje, 
proizvodnje, nabave, nismo pa 
jih uspeli vkomponirati v 
celoto glede na materialne, 
finančne in druge možnosti. 
Plan dohodka in njegovih 
delov ni bil rezultat vseh teh 
med seboj usklajenih želja, 
ampak j e  bil to kazalec uspeš
nosti oz. neuspešnosti, rezul
tat želja in ciljev, ki so se 
izoblikovali v ozkih strokovnih 
krogih. Zato govoriti o ukre
pih, ki bi imeli pozitivne posle
dice pri nadaljnih poslovnih 
odločitvah zaradi odstopov od 
planiranih pričakovanih re
zultatov, ne moremo in je  tudi 
nesmiselno. 

Plana za leto 1982 pa smo se 
lotili povsem drugače, kar 
pomeni, da bi med seboj 
usklajeni plani posameznih 
funkcij proizvodnje, prodaje in 
nabave imeli za posledico izra
čun finančnega učinka za 
takšno količino dela, kot ga 
posamezni plani izkazujejo. 

Uresničitev v praksi in prila
gajanje zunanjim dejavnikom 
bi bilo smiselno, ker bi nam 
omogočalo pravočasno spre
minjanje notranjega obna
šanja in poslovnih odločitev 
glede na zunanje vplive. Tako 
pa smo tekoče poslovanje in 
življenje prilagajali situacijam 
povsem nepripravljeni. Kar pa 
zadeva samo spremljanje ka
zalcev uspešnosti glede na 
plan, pa menim, da smo v 
zadnjih letih doživeli korenito 
spremembo in da na tem 

Codročju še nismo rekli zadnje 
esede. 
Z uporabo računalnika in 

sodobnih metod, n a j  nam bi z 
realizacijo projekta, ki je  
trenutno v izdelavi, omogočalo 
možnost kvalitetnejših in 
hitrejših informacij za sprotno 
poslovno ukrepanje. 

T o n e  ENIKO: 
Mislim, da je  plan velikega 

pomena in upamo, da bo za 
leto 1982 plan boljši, kajt i  
sedaj se odločamo s posledi
cami za naprej in tisti, ki se 
odloči, nosi tudi posledice. 
Trdim pa, da plan bo boljši, 
kajti  startali smo od proiz
vodnega programa navzdol, 
preko prodaje, preko vseh 
prodajnih poti (nabave, delov
ne sile, investicij) — do virov 
financiranja investicij in skup
ne porabe. Vse to se bo odra
zilo v celotnem prihodku z 
njegovo delitvijo in na kazal
cih gospodarjenja. Vsak delni 
plan, ki prihaja v celotni plan, 
bo sestavni del t e p  plana, iz 
katerega bo razvidno stanje 
glede na posamezne sestavine, 
kakor tudi za celotno delovno 
organizacijo. Skratka, to bo 
velika analiza, ki lahko pokaže 
na organizacijske probleme in 
na neusklajevanje proizvodnih 
funkcij poslovanja. 

5. Še t a k o  d o b r e  načrte  
u r e s n i č u j e j o  l a h k o  l e  uspo
s o b l j e n i  d e l a v c i  s p r i m e r n o  
d e l o v n o  zavest jo .  A l i  p r i  
n a š e m  d e l u  d o v o l j  upošte
v a m o  ta č l o v e š k i  faktor?  
K a k o  b i  t u  doseg l i  napre
dek? K j e  so  m o ž n o s t i  sreču-
jočega  p l a n i r a n j a  g l e d e  n a  
možnost i  i n  interese  po
s a m e z n i h  d e l o v n i h  sredin? 

B o r i s  MARKELJ: 
Doseda j  s m o  r a z p r a v l j a l i  

o p l a n u  b o l j  i z  s t r o k o v n e g a  
v i d i k a ,  d r u ž b e n i  p l a n  p a  
s p r e j e m a j o  nosi lc i  p lan i
r a n j a ,  to  so  d e l a v c i  v 
t e m e l j n i h  organ izac i jah .  
Ugotov i l i  p a  s m o  že, d a  p r i  
i zde lav i  l a h k o  s o d e l u j e  l e  
tisti,  k i  i m a  v e č j i  v p l i v  oz. 
d o s t o p  d o  p o t r e b n i h  in for
m a c i j .  T o  j e  tud i  n j e g o v a  
p o s l o v n a  dolžnost .  P l a n  j e  
od loč i tev  za n a p r e j ,  p r i  
č e m e r  p a  se  m o r a m o  zave
dat i  š e  posledic.  V p r a š a n j e  
p a  je ,  k d o  p l a n  s e s t a v l j a .  
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k d o  g a  s p r e j a m a  i n  k d o  se  
t e h  pos led ic  z a v e d a .  C e  b o  
p l a n  s e s t a v l j e n  v o z k e m  
k r o g u  t ist ih,  k i  i m a j o  po
t r e b n e  i n f o r m a c i j e  i n  s t e m  
t u d i  m o ž n o s t  v p l i v a n j a ,  po
t e m  s o  g a  l e  t i  ses tav i l i  za
v e d a j o č  se  pos led ic  za  na
p r e j .  Dolžnost  tega s t r o k o v 
n e g a  k r o g a  p a  j e  tudi ,  d a  
l j u d e m ,  k i  p l a n  s p r e j e m a j o ,  
o b r a z l o ž i j o  d o l o č e n e  po
s t a v k e  t e r  d e j s t v a ,  n a  pod
l a g i  k a t e r i h  j e  b i l  p l a n  izde
l a n  i n  d a  l a h k o  l j u d j e  za
v e s t n o  k t e j  s t v a r i  pristo
p a j o .  V s a k d o  p a  g l e d e  n a  
s v o j e  m o ž n o s t i  l a h k o  pr i
s p e v a  k rea l i zac i j i  pos tav
l j e n e g a  p l a n a .  S p l a n o m  si 
n a m r e č  z a s t a v i m o  t u d i  n e k  
c i l j ,  k i  g a  v s a k  p o  s v o j i h  
z m o ž n o s t i h  s k u š a m o  ures
ničit i .  P r a v  g o t o v o  l a h k o  
v s a k  p o s a m e z n i k  p r e c e j  
v p l i v a  n a  stroške.  

V č a s i h  se  p o s t a v l j a  v p r a 
š a n j e ,  a l i  j e  p l a n  s p r e j e t  
s a m o  zato, d a  g a  i m a m o ,  oz.  
d a  i m a  m a n j š i n a  l j u d i ,  k i  
p l a n  tud i  s e s t a v l j a ,  o p o r o  
za d e l o  v n a s l e d n j e m  letu,  
a l i  j e  s p r e j e t  i z  raz loga,  d a  
v s i  v e m o ,  k a j  i n  k a k o  b o m o  
de la l i  v n a s l e d n j e m  letu.  

Vemo, da j e  v izdelavi tudi 
projekt dolgoročnega plani
ranja — Slovenija 200(). S tem 
so stvari omejene 5e na daljSi 
rok in problemi so s tem 5e 
večji. 

Ko bodo plani samoupravno 
sprejeti — na zborih delavcev 
in delavskih svetih — j e  od
visno še precej od tega, kako 
bomo k temu pristopali pri 
izvajanju. T u  imam v mislih 
medsebojno sodelovanje na 
določenih področjih, kajt i  le če 
bo sodelovanje dobro, bo tudi 
izvršitev plana možna in 
boljša. 

Ce pogledamo v naš sektor: 
ko se odločamo, kako bo v 
naslednjem letu na področju 
skupne porabe ali kadrovanja, 
se bomo morali še velikokrat 
sestati in dogovoriti, da bi 

začrtano tudi izpeljali. Ce pa 
bi te naloge prepustili posa
meznikom. pa zadovoljivega 
rezultata ne bi mogli pričako
v a t i  

Vsak na svojem delovnem 
mestu se mora zavedati svojih 
nalog in jih tudi izvajati. Se
veda pa se lahko zgodi tudi. da 
plan iz objektivnih razlogov ne 
bo mogel biti realiziran, kajti  
za marsikaj ne vemo za naprej 
kako bo in zato j e  tudi plani
rati težko. 

Ce bi nekoga vprašali, kakš
ne so njegove naloge pri ures
ničevanju sprejetaga plana, bi 
bili lahko zadovoljni, če bi 
odgovoril, da se zaveda, da 
mora boljše in bolj  kvalitetno 
gledati na svojem delovnem 
mestu in maksimalno paziti na 
stroške. 

J a n e z  BOHINC: 
K a j  j e  p lan?  
Za o r g a n i z a t o r j e  d e l a  n a j  

b i  b i l  p l a n  o s n o v a  i n  pod
l a g a  a k c i j ,  za de lavce,  ne
p o s r e d n e  p r o i z v a j a l c e  p a  
p r e d v s e m  s k r b  i n  trud,  d a  
s v o j e  d e l o  k v a l i t e t n o  opra
v i j o  s č i m  m a n j  s troški .  

D o s e d a j  v A l p i n i  n i s m o  
vede l i ,  k a j  n a s  b o  dolete lo,  
č e  se  s i tuac i ja,  n a  p r i m e r  
n a  p o d r o č j u  k o r i š č e n j a  
d e v i z n i h  p r a v i c ,  n e n a d o m a  
s p r e m e n i .  

S e d a j  p a  v e m o ,  č e  p r i d e  
d o  d r u g a č n e  s i tuac i je  n a  
t e m  p o d r o č j u ,  d a  n a s  b o  
pr izade la,  v e n d a r  v e m o  
tudi ,  d a  b o m o  m o r a l i  po
skrbet i ,  č e  b o m o  hote l i  
i zpo ln i t i  z a s t a v l j e n  proiz
v o d n i  p r o g r a m ,  k j e  j e  n a š e  
m e s t o  n a  p o d r o č j u  mate
r ia lov ,  k o l i k o  l a h k o  u v o 
z i m o  i n  k o l i k o  j e  š e  možno
sti n a  d o m a č e m  p o d r o č j u .  

T o n e  ENIKO: 
Mislim, da delamo največjo 

napako, če se takrat, ko plan 
izdelujemo in ga sprejemamo, 
obenem že opravičujemo za 
njegovo neizvrševanje v nasled 
njem letu. 

6. A l i  b o  p l a n  za  le to  1982 
bo l j š i?  V č e m  i n  z a k a j ?  

T o n e  ENIKO: 
Mislim, da si tega vprašanja 

ne bi smeli zastavljati in mi 
težimo za tem, da bo v letu 
1982 boljše. Ce pa smo uspeli, 
pa bodo pokazali kazalci v 
naslednjem letu. 

J a k a  B O G A T A J :  
Mislim, da j e  v danih tre

nutkih težko reči, ali bo plan 
za leto 1982 boljši. Prizadevati 
si moramo, da bo. 

Odločili smo se za novo 
organizacijo. Uspešnost te no
ve organizacije j e  odvisna od 
dejanske specializacije linij 
in plana. Cim bolj  bomo iskali 
rešitve v specializaciji linij po 

programih in tudi resničnem 
pokrivanju kapacitet linij z 
ustreznim programom ter pro
storski zaokroženosti, toliko 
bolj ho plan za leto 1982 boljši. 
Torej  plani in cilji so postav
ljeni, ne smejo pa biti samo na 
papirju ampak tudi napotilo 
za naše delo. 

Mari jan  B O G A T A J :  
Načelo, ki bi se ga morali vsi 

držati je, da hi morali narediti 
več, boljše in ceneje, da hi do
segli željene rezultate. 

Mišo CEPLAK:  
Kakšna j e  povezava pri 

planiranju med planom pro
izvodnje in planom kadrov? 

T o n e  ENIKO: 
Mi s m o  začrta l i  proiz

v o d n i  p r o g r a m ,  k i  j e  m o r a l  
s lonet i  n a  d o l o č e n i h  k a 
d r o v s k i h  kapac i te tah.  Ve

m o  pa,  d a  že  d a l j  časa  d e l  
k a p a c i t e t  p r e p u š č a m o  ko
o p e r a n t o m  i n  t a k o  j e  b i l  
i z d e l a n  t u d i  l e t o š n j i  p l a n .  
P o  p r o i z v o d n e m  p r o g r a m u  
i n  n o r m a t i v i h  časa  se  izra
č u n a  p o t r e b n o  š t e v i l o  de
l o v n e  si le.  K o  s p o m o č j o  
k a d r o v s k e  s l u ž b e  ugotov i
m o ,  k a k š n a  j e  n a š a  razpo
l o ž l j i v a  d e l o v n a  si la,  t u d i  
u g o t o v i m o ,  k o l i k o  d e l a v c e v  
n a m  m a n j k a  i n  ta m a n j k o  
j e  p o t r e b n o  zagotov i t i  p r i  
k o o p e r a n t i h .  N a  ta n a č i n  
u s k l a j u j e m o  p r o i z v o d n i  
p r o g r a m  i n  p o t r e b n o  štev i
l o  d e l a v c e v .  

B o r i s  MARKELJ: 
O k v i r n o  p a  m o r a m o  ve

det i ,  z a k a j  n e k o g a  št ipen
d i r a m o  i n  g a  m o r a m o  skoz i  
p r i p r a v n i š k o  p r a k s o  vpe
l j a t i  v delo,  k i  g a  b o  o p r a v 
l j a l .  

Z A K L J U Č E K :  
G o v o r i l i  s m o  s t i s t i m i ,  k i  s e  s p l a n o m  i n  n j e 

g o v i m  i z v a j a n j e m  u k v a r j a j o  v s a k  d a n .  M n e n j a  
d a j e j o  s l u t i t i ,  d a  j e  z a v e s t  o d r u ž b e n e m  p l a n i 
r a n j u  k o t  p l a n i r a n j u  n a š e g a  ž i v l j e n j a  i n  d e l a  š e  
p r e m a l o  p r i s o t n a .  Mise l ,  k i  j e  b i l a  i z r e č e n a  v 
r a z g o v o r u ,  » d a  i m a m o  z e l o  r a z v i t  č u t  z a  i n d i v i 
d u a l n o  p l a n i r a n j e « ,  n e d v o m n o  d r ž i ,  k a j  n a s  
t o r e j  o d v r a č a  o d ,  p r e p r o s t o  p o v e d a n o ,  o d  s e š t e 
v a n j a  n a š i h  s k u p n i h  n a č r t o v ,  k i  j i m  m o r a m o  
p r i d a t i  š e  v s e  d e j a v n i k e ,  k i  u r a v n a v a j o  n a š e  
m e d s e b o j n o  r a v n a n j e  i n  n a n j  v p l i v a j o ,  t e r  s e v e 
d a  z u n a n j e  d e j a v n i k e ,  k i  s e  j i m  r e č e  e k o n o m s k e  
z a k o n i t o s t i ,  g o s p o d a r s k e  r a z m e r e  i t d .  

D e l o m a  j e  z a  t o  » k r i v a «  t r a d i c i j a .  V e m o ,  d a  
d o l g o  č a s a  d e l a v e c  n i  i m e l  p r a k t i č n o  n o b e n e  
m o ž n o s t i  v p l i v a n j a .  S e d a j  s m o  t o  u z a k o n i l i .  P r i  
t e m  p a  o s t a j a j o  s t a r e  n a v a d e  i n  o b č u t e k ,  d a  t a k o  
n i č  n e  m o r e m o  p r i s p e v a t i . . .  

O b  t e m  s e v e d a  t u d i  t i s t i ,  k i  s e  s p l a n o m  
u k v a r j a j o  b o l j  v s t r o k o v n e m  s m i s l u ,  n e  d o j e m a 
j o  s m i s l a  d r u ž b e n e g a  p l a n i r a n j a  v c e l o t i .  O b  t e m  
p o z a b l j a j o ,  d a  d e l a v e c  ž e  o b  v s t o p u  v d e l o v n o  o r 
g a n i z a c i j o  v e ,  z a k a j  s e  j e  z a p o s l i l ,  i n  k a j  m u  b o  
t a  z a p o s l i t e v  p r i n e s l a  . . .  T u  p a  j e  z a č e t e k  i s k a 
n j a  s r e d s t e v  z a  d o s e g o  t e g a  c i l j a ,  a l i  z d r u g i m i  
b e s e d a m i ,  p l a n i r a n j e .  S l e d i  s e v e d a  s t r o k o v n a  
s e s t a v a  t e z  ( m i s l i ) ,  j a v n a  r a z p r a v a ,  s t r o k o v n a  
s e s t a v a  o s n u t k a  p l a n a ,  r a z p r a v a  . . .  

B o r i s  Markel j  raz laga  o s n o v n e  u s m e r i t v e  n o v i h  samo
u p r a v n i h  a k t o v  
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Irma Dolenec, re ferent  
za d e l b v n a  r a z m e r j a  

V mesecu novembru Je 
nastopilo delovno razmer
je  14 novih delavcev, z de
lovnim razmerjem pa so 
prenehali .4 delavci. 

Delovno razmerje v 
TOZD Obutev Ziri — v 

obratu Col so nastopili 
Marija Tratnik. Anica Sle-
menJtek. Marija Zavet. 
Stanko Cuk in Bernarda 
Likar, v obratu Kovte 
Ivanka (ligale in Ivica Fre-
lih. po prihodu iz JLA je  
nastopil delo Marjan f'u-
jić. V TOZI) Obutev (lo-
renja vas so nastopili de
lovno razmerje Andreja 
Luznar, Janja  Oblak in 
And rej ka Verfif.  V TOZI) 
Prodaja Ziri so nastopili 
delovno razmerje Ankica 
Pavlovit* v prodajalni Va-
raždin.Kva Sakaf in Stan
ka Goloforbin v prcKlajalni 
Subotica. 

Delovno razmerje v 
TOZD Obutev Gorenja vas 
je po lastni izjavi prene
halo Anici l'ejiC'. Roman 
•Justin je  prenehal z de
lovnim razmerjem v 
TOZD Plastika Ziri na 
podlagi disciplinskega 
ukrepa. Marta Felc pa je  
sporazumno prenehala de
lati v TOZD Obutev Ziri — 
obrat Col. 

^ & c o č i L i  6 a  

Sodelavkam Anici Luznar iz TOZD Plastika 
Žiri in Veri Lavrič iz prodajalne Zadar TOZD Pro
daja Ziri oh vstopu na novo življenjsko pot iskreno 
čestitamo in želimo v zakonu veliko sreče, zdravja in 
zadovoljstva. 

A n i c a  Mlinar, J u l i j a n a  Jesenko,  
A n t o n i j a  P o d o b n i k  in  
V e n c e l j  J e n k o  o d h a j a j o  v p o k o j  

Venclju Veharju 
v spomin 

Od našega u p o k o j e n c a  
V e n c l j a  V e h a r j a  s m o  se  
za v e d n o  pos lov i l i  v me
secu n o v e m b r u .  V nafti 
t o v a r n i  j e  k o t  č e v l j a r  
n a z a d n j e  delal  na  izde
l a v i  peta v montaž i  in  se 
j e  ž e  leta 1960 upoko j i l .  V e d n o  se ga  b o m o  
s p o m i n j a l i  k o t  dobrega  
in  ves tnega  de lavca.  

V spomin 
Antonu 

Rznožnilcu 
v začetku  n o v e m b r a  

s m o  se  za v e d n o  poslo
v i l i  o d  našega  u p o k o j e n 
ca A n t o n a  R z n o ž n i k a  i z  
Po l jan .  N e k d a n j i  sode
l a v c i  se  s p o m i n j a j o ,  d a  
se  j e  d o l g a  leta voz i l  n a  
de lo  z m o t o r j e m  i n  v 
A l p i n i  o p r a v l j a l  v e s t n o  
v s a  de la  k o t  čev l jar ,  do
k l e r  n i  leta 1969 odšel  v 
zasluženi  p o k o j  k o t  kon
trolor  g o t o v i h  i z d e l k o v  
v montaži .  

Ohran i l i  g a  b o m o  v 
l e p e m  i n  t r a j n e m  spomi
nu .  

Umro je 
Petar Grubišić 

N a k o n  k r a t k e  i teške  
bolest i  u 48. god i  n i  ž ivo
ta, a 19 god ina  rada u 
n a š o j  r a d n o j  organizaci
j i ,  d a n a  2. pros inca  osta
li s m o  b e z  suradn ika,  
ko lege  i pr i ja te l ja  poslo-
v o d e  u prodavaon ic i  Si-
sak.  

P a m t i m o  P jeru  k a o  
p r i m e r n o g  s u r a d n i k a  u 
proda vaonic i ,  OOUR, 
o r g a n i m a  u p r a v l j a n j a  i 
druStveno-polit ičkim or
ganizac i jama,  g d j e  j e  
s v o j i m  vese l im  i s impa
t ičn im p o n a š a n j e m  pri-
donio,  d a  s m o  r ješava-
n j u  zadataka  pri lazi l i  sa 
z a d o v o l j s t v o m .  

Mi, n j e g o v i  neposred
n i  suradnic i ,  d o b r o  pam
t imo  p e d a n t n o  i tačno 
izvrša  v a n j e  pos lovod-
s k i h  zadataka  i n j e g o v  
česti  p o z i v  na  s a r a d n j u .  

Mnogo j e  Pero  za n a s  
učinio,  to  n e s m i j e m o  za-
borav i t i .  K a d a  m u  j e  
b i l o  najteže,  n i s m o  m u  
mog l i  pomoči,  a l i  mo
r a m o  imat i  n a  umu,  d a  
j e  i za n j e g a  ostalo  d v o j e  
m a l o d o b n e  d j e c e  i su-
pruga.  
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Vec, kot smo pričakovali 
Preg ledne  t e k m e  j u g o s l o v a n s k i h  reprezentanc,  St. Ja

k o b  24.11.1981 
V e l e s l a l o m  2.tek 
1. Grega B e n e d i k  1:17,00 A l p i n a  SR 84 A 
2. B o j a n  K r i ž a j  1:17,06 San  Marco A 
3. R o k  Petrov ič  1:17,52 San  Marco A 
4. J o ž e  Lavt i žar  1:18,18 A l p i n a  SR 84 B 
5. T o m a ž  C e r k o v n i k  1:18,28 San Marco A 
6. T o m a ž  C i ž m a n  1:18,49 A l p i n a  SR 84 A 

rep.  
rep.  
rep.  
rep. 
rep.  
rep.  

T rije v prvi šesterici jt* 
dejansko več, kot bi lahlio 
pričakovali in to na zelo 
zahtevni progi. Tri dni pred 
tekmo tega niti pomisliti ni 
bilo. Benedik j e  bil 2 in več 
sekund za Križajem, potem pa 
smo odkrili vzrok. Izdelovalci 
vezi so naredili katastrofalno 
napako. Čevelj j e  zaradi zavor 
preveč oddaljen od smučke in 

j e  zato smučka slabo vodljiva. 
Zamenjala sva ;)etni avtomat 
s starim, ki j e  6 mm nižji in 
rezultat j e  popolnoma drug. 

Benedik j e  bil v veleslalomu 
v prvem teku četrti, vendar je  
bil žrtev prve štartne številke, 
ker j e  bil vrstni red na Startu 
drugačen, j e  v drugem vele
slalomu zmagal, v tretjem pa 
j e  bil drugi. 

Veleslalom 

1. Strel 
2. Križaj 

Kuralt 
4. Benedik 
5. Petrovič 
e. Cižman 

1:20,42 A 
1:2(),6() A 
1:20,87 A 
1:21.22 A 
1:21,.48 A 
1:22,0«) A 

Veleslalom 2. 

1. Kuralt 
2. Benedik 

Strel 
4. Križaj 
5. Cerkovnik 
6. Petrovič 
7. Oblak 
8. Lavtižar 

1:12,06 A 
1:12,76 A 
1:13,41 A 
1:13,4.5 A 
1:1,(,71 A 
1:13,92 A 
1:14,24 B 
1:14.27 H 

Drugi, naravnost izjemen 
rezultat j e  četrto mesto I,av-
tižarja, ki j e  prvo leto v B 
reprezentanci in samo eno leto 
j e  bil v mladinski. Bila je  celo 
vrsta ugovorov na njegovo 
uvrstitev v B reprezentanco, 
ki pa so bili klubsko ali kako 
drugače obarvani. 

Cižman j e  bil dvakrat šesti v 
veleslalomu, ni .še v najboljši 
formi. T o  pa j e  pri njem 
običajno, da prihaja do bolj
ših rezultatov kasneje. 

Pravo senzacijo pa pred
stavlja peto mesto pionirke 
Bergantove, ki j e  bila v drugi 
vožnji celo pred Dornigovo in 
razen Porentove pred vsemi iz 
B reprezentance. Pri dekletih 

imamo Se vrsto dobrih tek
movalk: Koprolovo, Klinar-
jevo. Dežmanovo, itd., ki s 
svojimi rezultati le malenkost 
zaostajajo za najboljšimi čla
nicami. 

Veleslalom 2. 

1. Zavadlav 
2. Peharc 
3. T orne 
4. Porenta 
5. Bergant 

e. Dornig 
7. Koprol M 

. " J  ' 

L 

U g o t o v i t e v  S t r o k o v n e g a  s v e t a  S m u č a r s k e  z v e z e  j e ,  d a  s o  
n a š e  reprezentance  i z v r s t n o  p r i p r a v l j e n e .  Izenačenost  
m e d  A ,  B, m l a d i n s k o  i n  p i o n i r s k o  reprezentanco  j e  v e d n o  
v e č j a .  N a j b o l j š i  p i o n i r  Robič  j e  b i l  v s l a l o m u  s s l a b š o  
š tartno  š t e v i l k o  n a  d e s e t e m  m e s t u  k o m a j  4 s e k u n d e  za 
K r i ž a j e m  p r i  č a s u  n a d  50 s e k u n d .  

Preg ledne  t e k m e  s o  d a l e  potrd i tev ,  d a  s m o  z n o v i m i  
č e v l j i  SR 84 e n a k o v r e d n i  k o n k u r e n c i .  V e l i k o  l j u d i  m e  
v p r a š a ,  k a k š n i  so  n a š i  č e v l j i  v p r i m e r j a v i  z d r u g i m i .  T e ž k o  
rečem, d a  s m o  n a j b o l j š i ,  v e n d a r  s e m  prepr ičan,  d a  n i s m o  
drug i .  

Start  j e  t o r e j  uspel ,  v e s e l i  m e ,  d a  j e  r a z p o l o ž e n j e  v s e h ,  
k i  s o d e l u j e j o  pr i  r a z v o j u ,  k o n s t r u k t i v n o ,  v t a k e m  p r i m e r u  
p a  rezultat  n e  s m e  izostati .  J a n e z  ŠMITEK 

1::ЗГ),48 A 
1:36,82 A 
1:37,,% A 
1:38,17 B 

1:38,30 
Pion. rep. Al. 

1:38,99 A 
1:39,87 

Pion. rep. Al. 

Naši  reprezentant i ;  2 a n ,  Robič,  B e n e d i k  i n  C i ž m a n  

S p ^ a m b  

(4^^ & ... 

V \ 

o b r a m  

Naša obramba v vsako 
družino 

v s k l a d u  s s k l e p o m  
Sveta  za  l j u d s k o  o b r a m 
b o  p r e d s e d s t v a  SR Slo
v e n i j e  g l e d e  u s p o s a b l j a 
n j a  d e l o v n i h  l j u d i  i n  ob
č a n o v  za  n a l o g e  SLO i n  
d r u ž b e n e  samozašč i te  
o b j a v l j a  r e v i j a  »Naša 
o b r a m b a «  v s e  t e m e  i z  
p r o g a m a  u s p o s a b l j a n j a  
p r e b i v a l s t v a .  

D e c e m b r s k a  š t e v i l k a  
»Naše o b r a m b e «  j e  š e  
p o s e b e j  p o m e m b n a ,  s a j  
m e d  d r u r i m  v s e b u j e  t u d i  
t e m i  »Mobil izaci ja  v 
r a z l i č n i h  p o g o j i h «  i n  
»Diverzantsko  d e l o v a 
n j e «  i n  s e  b o  b r e z p l a č n o  
de l i la  v e č i n i  g o s p o d i n j 
s t e v  v S l o v e n i j i .  

Hkrat i  s p o d e l i t v i j o  t e  
š t e v i l k e  b o  t e k l a  t u d i  
a k c i j a  »Naša o b r a m b a  v 
v s a k o  druž ino« .  Pover
j e n i k i  b o d o  o b i s k a l i  v s e  
druž ine,  j i m  razde l i l i  re
v i j o  i n  p o j a s n i l i  n a m e n  
a k c i j e .  »Naša o b r a m b a «  
v s e b u j e  i n  b o  š e  b o l j  
k o n k r e t n e j e  v s e b o v a l a  
ce lotno  t e m a t i k o  o 
v s e m ,  k a r  i m a m o  pra
v i c o  i n  s m o  d o l i n i  iz

v e d e t i  t e r  s e  o b r a m b n o  
i n  s a m o z a š č i t n o  uspo
sab l ja t i .  O b r a v n a v a n e  
t e m e  b o  p o t r e b n o  paz
l j i v o  prebrat i ,  k e r  n a  
t a k  n a č i n  t u d i  n e  b o d o  
p o t r e b n a  n e k a t e r a  pre
d a v a n j a  s tega  področ ja .  

P r a v  j e ,  d a  v s i  spo
z n a m o ,  d a  j e  n u j n o  po
t r e b n o  v v s a k i  d r u ž i n i  
naroč i t i  »Našo o b r a m 
b o «  i n  d a  s e  za  t o  za
v e s t n o  od loč imo.  V re
v i j i  l a h k o  s o d e l u j e m o  s 
s v o j i m i  p r i s p e v k i ,  v p r a 
š a n j i ,  o d g o v o r e  n a  
v p r a š a n j a  s p o d r o č j a  
SLO i n  d r u ž b e n e  samo
zaščite  p a  l a h k o  posre
d u j e m o  t u d i  p r e k o  Ra
d i a  Žiri. 

Letna  n a r o č n i n a  r e v i j e  
j e  l e  176,00 d i n ,  k a r  o b  
p o d a t k u ,  d a  i m a  v s a k a  
m e s e č n a  š t e v i l k a  o k r o g  
100 strani ,  p o m e n i ,  d a  j e  
t o  n a š a  n a j c e n e j š a  re
v i j a .  

K o m i t e  za  SLO i n  
d r u ž b e n o  samozašč i to  
KS tiri 
K K  SZDL 2 i r i  
ZRVS Žiri 
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Srečanje novinarjev 
v petek,  20. n o v e m b r a  so  se  v A l p i n i  n a  p r v e m  delov

n e m  s r e č a n j u  sestal i  č lan i  a k t i v a  n o v i n a r j e v  i n  organi
z a t o r j e v  obveAčanja  v z d r u ž e n e m  d e l u  Goren jske.  

Obravnavali so uresniče
vanje staliSč republiškega sve
ta Zveze sindikatov Slovenije 
o razvoju in dograjevanju 
sistema obveSčanja v zdru
ženem delu. Gradivo o tem je 
podal Matjaž Kek. strokovni 
sodelavec republiškega sveta 
zveze sindikatov za pcKlročje 
obveAčanja v združenem delu. 
Spregovoril j e  o pomenu ob
veščanja v združenem delu. o 
vlogi novinarjev, organizator
jev obveščanja oz. informacij
skih služb, o nalogah delavskih 
svetov in odborov za ob
veščanje ipd. 

Udeleženci posveta so v 
razpravi prikazali stanje pri 
njih, kot tudi težave, s ka
terimi se srečujejo pri svojem 
delu. 

Tatjana Pust. predsednica 
sekcije novinarjev in organi
zatorjev obveščanja pri 
Društvu novinarjev Slovenije 
j e  spregovorila o Društvu no
vinarjev Slovenije in postopku 
za sprejem v društvo, o pra
vicah in dolžnostih članov 
društva ter o pravilniku sek-
cije. 

Za sekretarja aktiva no
vinarjev so izvolili tov. Rabiča 
z Radia »Triglav« Jesenice. 

Udeležencem srečanja so 
nato predstavniki Alpine pred
stavili našo delovno organi

Matjaž K e k  j e  spregovor i l  o 
teor i j i  i n  p r a k s i  in formi
r a n j a  v združenem d e l u  

4. planinska obutev 
5. športni copati 
Smučarski čevlji in čevlji za 

smučarski tek so nosilec kon
vertibilnega izvoza, zato raz
voju tega programa posve
čamo posebno pozornost. 

Pos lovna  strategi ja  A l 
pine je: 7. intenzivnim raz
v o j e m  i n  a g r e s i v n o  p r o d a j o  
povečat i  ude ležbo  na  sve
t o v n i h  trž iščih  

V zadnjem letu dni smo 
veliko investirali predvsem v 
program alpskih smučarskih 
čevljev in tako razvili tudi 
tekmovalni čevelj SH H4. 

Rezultat dela v zadnjih 
letih je, da danes precejšnje 
število jugoslovanskih repre-

zentantov v alpskem smu
čanju tekmuje na čevljih Al-
pina. 

Končni cilj naše usmeritve 
je  uveljaviti Alpino na sve
tovnih tržiščih in s tem doseči 
boljše pozicije za dolgoročno 
uspešno prodajo. 

Po ogledu tovarne so si 
novinarji in organizatorji ob
veščanja ogledali še lokalno 
radijsko postajo te( se se
znanili z načinom .s(xlelovanja 
med OZI) in krajevno skup
nostjo na področju obvešča
nja. 

Udeleženci srečanja so bili 
izredno zadovoljni s spreje
mom v naši delovni organi-
zaciji. MiAo CEPLAK 

Organizator j i  i n  n o v i n a r j i  v o b v e š č a n j u  v združenem d e l u  
so se zbra l i  v A l p i n i  Obveščanje je odgovornost 

zacijo in njen proizvodni pro
gram. 

Delež športnega programa v 
skupni proizvodnji se v zad
njih letih povečuje in pred
stavlja danes že polovico pro
izvodnje. 

Glede na obseg proizvodnje 
in pomen na trgu si posamez
ne skupine izdelkov športnega 
programa sledijo v naslednjem 
vrstnem redu: 

1. smučarski čevlji — pan-
cerji 

2. čevlji za smučarski tek 
.'i. čevlji za po smučanju 

(apreski) 

V Smederevski Falanki so se 
za obveščanje prebivalstva 
dobro potrudili. 

Prav tiste dni, ko smo bili na 
obisku v tej pobrateni občini, 
smo skupaj z obletnico, ko so 
nas pred štiridesetimi leti 
prijateljsko sprejeli pwi svojo 
streho in 20-letnico vlaka 
bratstva in enotnosti, prazno
vali še drug pomemben jubilej, 
ko je  pred dvajsetimi leti v 
Palanki izšla prva številka 
njihovega štirinajstdnevnika 
»Naša Komuna« in desetlet
nico, ko je  Radio Palanka 9. 
oktobra 1971. leta ob osmih 
z jutraj  začel svojo prvo 
oddajo. 

9. oktober j e  obenem tudi 
praznik, s a j  je  bila tega dne 
leta 1944. Palanka osvobojena. 

V devetem nadstropju nebo
tičnika dela Radio-časopisna 
organizacija »Jasenica« Sme-
derevska Palanka. Tu pri
pravljajo vse informacije za 
radio in časopis »Naša Ko
muna«. 

Njihova radijska postaja od
daja dnevno od 14. — 18. ure. 
ob sobotah, nedeljah in praz
nikih pa od 8. — 13. ure. 

Časopis »Naša Komuna« iz
haja v 1.6(X) izvodih. Ta 
časopis za družbena, politična, 
gospodarska, kulturna, šport
na in druga vprašanja, se z 
vsakim letom izpopolnjuje, 
vendar menijo, da bo poleg 
vsakodnevnega radijskega pro
grama obveščanje intenzivno 
šele, ko bo časopis lahko iz
hajal tedensko in ne štirinajst
dnevno, kot dosedaj. 

V tej časopisno-radijski or
ganizaciji trenutno dela 20 
ljudi. To .so novinarji, napo
vedovalci, tonski snemalci in 
drugi. 

Upam, da boste tudi v žirov-
skem radiu, v bodoče slišali 
kakšen delček njihovega pro
grama. 

Zelja pa je, da tudi del 
žirovskega radijskega progra
ma zaide na program Radia 
Palanke, s a j  j e  v sodelovanju 
pobratenih občin Škofje Loke 
in Smederev.ske Palanke zaje
to tudi sodelovanje na kul-
turnoumetniškern področju, 
kjer tudi radiofuzija ni izjerna, 

I v a n  R e v e n  

Prodajalna »ALPINA« Kranjska gora 

s p o s v e t a  o r g a n i z a t o r j e v  o b v e š č a n j a  

Prodajalna »ALPINA« v 
Kranjski gori j e  bila odprta L 
julija leta 1977. Prodajali n a j  
bi samo športno obutev ker pa 
se j e  pokazala potreba Se po 
ostali obutvi, smo razširili 
vrste obutve in tako začeli 
prodajati tudi ostalo obutev, 
za katero je  bilo več zani
manja in povpraševanja. 

Do leta 1980 j e  bila v proda
jalni, ki j e  bila odprta z delje
nim delovnim časom, zaposle
na ena delavka. Sedaj sva za
posleni dve, in tako posluje 
prodajalna NON-STOP. Leta 
1981 smo prodajalno obnovili, 
ker smo imeli v enem prostoru 
prodajalno in skladiščni pro
stor, kar za naš kraj,  ki j e  
pr^vsem turistični, ni bilo 
primemo. 

V prvih devetih mesecih sva 
dosegli vrednostno 193 *?, koli
činsko pa 183 ? načrtovanega 
prometa, kar dokazuje, da j e  
bila potreba za NON-STOP 
prodajalno in zaposlitev Se 
ene prodajalke upravičena. 

Meniva, da bova s pravilno 
izbrano kolekcijo in prijaznost
j o  še naprej dosegali lepe uspe
he, s a j  imava možnost našo 
obutev prodajati tudi v ino
zemstvo, zaradi neposredne bli
žine Italije in Avstrije. Proda
jalna je  v centru Kranjske go
re, zato j e  v času sezone zelo 
obiskana. 

V prodajalni sva zaposleni 
poslovodja Katarina Cuznar 
in prodajalka Simona Jelov-
čan. 
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Več mladih v proizvodnji 
POKLICNE ODLOČITVE OSMOŠOLCKV V ŠOLSKEM 
LETU 80/81 

Ce n a  k r a t k o  o z n a č i m o  c i l j  p o k l i c n e g a  u s m e r j a n j a ,  j e  
t o  temel j i ta  i n  v s e s t r a n s k a  p r i p r a v a  u č e n c e v  n a  i zb i ro  
n a d a l j n j e g a  š o l a n j a  v s k l a d u  z n j i h o v i m i  ž e l j a m i  i n  sposob
nostmi,  h k r a t i  p a  j e  to  p r e d v s e m  p r i p r a v a  o z i r o m a  uspo
s a b l j a n j e  za  de lo.  K a k o r  h i t ro  p a  o m e n i m o  delo,  tore j  
zapos l i tev  i n  s t e m  v k l j u č e v a n j e  m l a d e g a  č l o v e k a  v zdru
ž e n o  delo,  se  t a k o j  v p r a š a m o ,  k a k o  se  o d l o č a j o  naš i  
učenci.  Da b i  spozna l i  t e  od loč i tve,  s m o  p r i p r a v i l i  a n a l i z o  
o p o k l i c n i h  n a m e r a h  i n  v k l j u č i t v a h  š k o f j e l o š k i h  osmošol-
c e v  v z a d n j i h  šes t ih  let ih.  

m 

R e s a v s k a  p e č i n a  

Resavska pečina 

Primerjali smo laiiskoletiu' 
vključitve in letošnje priprave 
učencev in ugotovili, da se je  
povečalo zanimanje, za ne
katere stroke, na primer: 
elektro stroka 0.5 'r 
promet in zveze I!,44 'i 
lesna stroka 2,24 "V 
agroživilst vo 1.54 'r 
tisk in papir 1,4 ^ 
vzgoja in izobraževanje 1,1 
kultura 1 ""r 
zdravstvo 0,9 'r 
za nekatere stroke se je  zani
manje zmanjšalo, npr.: 
gimnazija družbosloviio-jezi-
kovna 5,8 'r 
blagovni in denarni promet 
4 ? 
gradbeništvo 1,8 '( 
upravno-administrativna 
dejavnost 0.8 'V 

V tekstilni stroki, gozdar
stvu in farmaciji j e  letošnji 
odstotek odločitev nespreme
njen, za rudarstvo, metalur
gijo in nekovinsko industrijo 
pa prijav sploh ni bilo, 

Razveseljiv je  zlasti pozi
tivni premik v zanimanju za 
elektro stroko, promet in 
zveze, lesno industrijo in agro-
živilstvo, s a j  gre v korak z 
gospodarsko usmeritvijo. 

Knez Lazar j e  v zavetni in 
skriti dolini, ne predaleč (к1 
Ćuprije, zgradil svojo zaduž-
bino-cerkev obdano z močnimi 
stolpi, v ljudski besedi; »Ma-
nastir ogradi sa sedam kula i 
zaradi ga vočkama i vino-
gradima«. Po tragični Kosov
ski bitki leta 1.389 so obzidje in 
obrambne stolpe Turki rušili. 

Zena kneza Lazarja knegi-
nja  Milica in njena hčerka sta 
v samostanu leta 1,390 imeli 
zavetje. Nekje po letu 1600 so 
menihi zaradi turške straho
vlade morali zbežati v Budin, 
kjer  so zgradili leseno cerkev 
in s sabo t j a k a j  prenesli tudi 
posmrtne ostanke kneza La
zarja. Sedaj pa se nahajajo po
smrtni ostanki kneza Lazarja 
v saborni cerkvi v Beogradu. 

Cerkev j e  dvakrat pogorela. 
Letos so 26. juni ja  slavili 
600-letnico. Freske so ponekod 

Opazen padec prijav smo 
zabeležili v prijavah za gim
nazijo družboslovno-jezikovne 
smeri, blagovni in denarni pro
met. gradbeništvo in v up-
ravno-administrativni dejav
nosti. vzroke pripisujemo 
manjšim zaposlitvenim mož
nostim. 

Ae vedno pa opažamo zelo 
majhno število prijav za pokli
ce v naslednjih panogah; obut
vena. gumarstvo. gradbeništvo 
(s šolanjem do 3 let), go
stinstvo — predvsem natakar
ji, za ;)-letno šolanje v kmetij
stvu, kar na j  bi bila osnova za 
us|)ešno gospodarjenje doma, 
na kmetiji, zelo skromne pa so 
odločitve za vojaške šole 
(0,14'V), 

Ce pa v celoti poklicne 
odločitve osnovnošolske gene
racije 80/81 razdelimo v pro-
izv(xlne in neproizvodne po
klice, smo celo presegli do
govorjeno republiško razmer-
je. 
šol. za proiz. pod. 66.31 'r 
zaposlitev 2,6.3 'V 
ostane na kmetiji 0,7 
skupaj proizvodnja 69,64 'V 

P o k l i c n a  s v e t o v a l k a  
Marjana  Ka luža  

prece j poškodovane, ker so bile 
trideset let brez strehe. Svin
čeno so odnesli Turki za 
strelivo. 

V samostanu so sedaj redov
nice, ki obdelujejo 150 hek
tarjev zemlje. Imajo tudi 
sadovnjake in vinograde, tako 
da pridelajo vse same za svoje 
potrebe. 

Zgovorna redovnica, ki j e  
postavljena za tolmačenje tu
ristom pri razkazovanju tega 
zgodovinskega spomenika, 
nam j e  kakih petnajst minut v 
vezani besedi deklamirala zgo
dovino samostana, gradnjo, 
kosovske tragedije, o knezu 
Lazarju in kneginji Milici, 
tako da nam je, ko j e  končala, 
sam od sebe zagrmel aplavz, 
kot priznanje njeni besedni 
umetnosti. 

I v a n  REVEN 

Zaradi izrazito prirodnega 
položaja in nedotaknjene na
rave je  področje Gornje Re
sa ve v vzhodni Srbiji z vsemi 
naravnimi posebnostmi in kul
turno zgodovinskimi spome
niki Ravnica in Manasija z za
konom zaščitena kot narodni 
park. 

Skoraj vse večje podzemelj
ske jame Gornje Resa ve so 
nastale v treh galerijah. Zgor
nja  galerija je  nastajala pred 
80 milijoni let, ko se je  še v 
današnji Panonski nižini na
hajalo morje, ki si j e  kasneje 
izdolblo pot skozi Djerdap. V 
tej  gornji galeriji so pred 40 
milijoni let začele nastajati 
kapniške tvorbe in nasta ja jo 
še danes in jim pravimo suhe 
galerije. Srednje galerije so 
nastale po odtoku Panonskega 
morja, in so slabše zastopane s 
kapniškimi tvorbami. Spodnje 
galerije pa so nastale in še 
nastajajo po izdolbljenju reč
nih korit in kanjonov. Te 
spodnje galerije so še danes 
vodno aktivne in se v njih 
pretakajo reke ponikalnice, ki 
pa so največkrat zaprte z 
vodnimi sifoni, da jih j e  ve
činoma nemogoče raziskati. 
T e  spodnje galerije so zaradi 
globine in s p a n j e  aktivnosti 
brez kapnikov. Po letu 1962 so se srbski 
jamarji  lotili raziskav resav-
skih podzemskih jam, brezen 
in pečin. 

Za obiskovalce so leta 1972 
odprli in uredili najbolj  do
stopno in razmeroma zelo lepo 
jamo ob robu kraškega polja 
Divljakovac. Do jame so as
faltirali cesto, zgradili jamsko 
zgradbo z bifejem, restavracijo 
in še nekaj pomožnih stavb, 
tako da to jamo obišče letno 
že kakšnih 200.000 obiskoval
cev. Jamo so prej poznali le 
pastirji. Ob vhodu j e  jama vi
soka do 15 metrov in široka 30 
metrov ter dolga 60 metrov; 
na stropu j e  poraščena z 
zelenomodrimi mahovi in 
lišaji. 

Uspeli so j o  raziskati v skup
ni dolžini 2.800 metrov, za 
obiskovalce pa so j o  zelo dobro 
uredili kakih 800 metrov in 
uredili električno rasvetljavo. 
Čeprav j e  jama neprimerno 
manjša kot Postojnska, po 
lepoti prav nič ne zaostaja za 
njo, z nekaterimi specifičnimi 
kalcitnimi tvorbami pa j o  celo 
prekaša. 

Naj  omenim samo nekatere 
dvorane in hodnike, kot so 
Kristalna dvorana, koralni 
hodnik, Robanova dvorana. 
Kristalni slap. Panj, Kanjon-
ski kanal, Okameneli slap in 
drugi. 

Višinska razlika med zgor
njim in spodnjim delom jame. 
ki j e  odprta za obiskovalce, j e  
80 metrov. Zaradi tektonskih 
pogojev j e  videti v marsika
terem delu jame tudi velike 
bloke ali prelomljene stebre. 
Tla so iz glinastih usedlin, 
ponekod z majčkenimi jezerci. 
Posebnost jame pa so v Ko
ralnem hodniku koralni kri
stali, k i j i h  skoraj ne zasledimo 
v nobeni drugi jami. 

V Resavskih jamah so našli 
zgodovinske ostanke iz ledene 
dobe. V slojih ilovice so našli 
sledove jamskega medveda, 
polarne lisice, jamske hijene in 
severnega jelena. V nekaterih 
jamah pa tudi sledove pred-
zgodovinskega človeka, s a j  so 
našli zoglenele ostanke bo
rovega oglja in sledove ognjišč, 
ter neobdelane kamnite sekire 
in kline. 

Ivan REVEN 

Dopisujte 
v glasilo 

I 

Manastir Ravanica 
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Karel Bernik 
Dr. Karel Bernik kot mlad 

zdravnik pride po osvoboditvi 
slučajno v majhne, na pol po
rušene Ziri, med ljudi, ki so v 
delu hoteli čim prej pozabiti 
na grozote minule vojne. 
Zirovci se navežejo nanj in on 
na njih. Kranjčan postane 
Žirovec in usoda Žiror in 
Zirovcev je vse od osvoboditve 
dalje tesno povezana z njego
vim delom in ustvarjanjem. 

Ob odhodu v pokoj je prav. 
da napišemo nekaj besed o 
njegovi bogati, zanimivi in 
pogosto težki delovni poti. 

Karel Bernik se je rodil 
v Ljubljani 14. maja 1912 oče
tu železničarju in materi tr
govki. 

Po končani osnovni šoli v 
Šentvidu pri Stični in v 
Ljubljani ga je želja po zna
nju odpeljala v Kranj, kjer 
je leta 19,31 maturiral na gim
naziji in se nato odločil za 
študij medicine. 

»Oče je rekel, naj si sam 
izberem poklic. Vedno sem 
mislil, da bom strojni inženir. 
Ker pa pri tabornikih, kjer 
sem aktivno deloval, niso 
imeli nikogar, da bi prst zavil 
ali kaj podobnega, sem se na
učil malo prve pomoči. Potem 
so pa vsi rekli: J(arl bo šel pc 
medicino študirat'.« 

Leta 1937 je diplomiral na 
medicinski fakulteti v Zpgre-
bu. V bolnišnici v Brežicah, 
kjer je dobil prvo zaposlitev, si 
je, kot pravi sam, močno 
razširil pridobljeno znanje. 

Prišla je vojna, ki jo je pre
živel kot ujetnik na Zgornjem 
Bavarskem. 

Težki časi so bili to. Zdravil 
je ujetnike raznih narodnosti: 
Srbe, Poljake, Ruse, Avstral
ce, Belgijce, Francoze, Angle
že, Američane in tudi sam 

zbolel za nevarno boleznijo — 
za pegavcem. 

»Verjetno pa sem bil eden 
prvih slovenskih zdravnikov, 
ki sem že takrat dobil r roke 
penicilin in zdravil z njim 
angleSke ujetnike.« 

Po vojni se je vrnil v Kranj, 
kjer je Uvela njegova mati. In 
povsem slučajno ga je iz 
Kranja vodila pot v Ziri. Kraj 
mu je bil v^eč in tako je postal 
Zirovec. 

»V Zireh je bilo potrebno 
začeti vse znova. Nekako smo 
zbrali opremo za ordinacijo 
po kraju, nekaj smo jo dobili 
•šp v Kranju in Skofji Loki.« 

Videl je, da kraj potrebuje 
tudi zobozdravnika in 3—4 
mesece je hodil v Ljubljano, 
da se je izučil tega poklica 
in ga dalj časa uspeHno 
opravljal. Poleg tega pa je 
vodil Se manjSo lekarno. 

Vztrajal je v okolju, ki mu ni 
bilo vedno naklonjeno. Ostal 
je, ko so njegovi kolegi 
odhajali k ugodju v večja 
mesta. »Mene delo po bolni
cah ni toliko privlačilo, ker je 
bilo po mojem mnenju pre
malo osebno. Vedno sem obču
doval stare zdravnike, ki so 
bili sposobni z dobrim pozna
vanjem strokovne snovi in 
simptomatike dajati točne 
diagnoze. 

Tudi meni je predstavljalo 
največje veselje, če sem brez 
laboratorijskih izvidov ali 
rentgena postavil točno dia
gnozo.« 

Peš in na vozovih, v snegu 
in blatu je kriiaril od hiSe do 
hiše, povsod, kjer so ga po
trebovali. 

Še posebno veliko sta z vo
zom potovala s Pavletom 
Mravljetom, po domače Pete
linom, ki ga je rad spremljal 
na mnogih poteh. 

Teren, ki ga je takrat obvla
doval, je bil izredno Širok in je 
segal od Petkovca, Medvedje
ga brda pa vse do Idrije, 
Ledin, Cerkljanskega vrha, 
Kladja do Zirovskega vrha. 

»V začetku smo spadali pod 
Zdravstveni dom Kranj, po
tem pod Skofjo Loko in nato 
dobili samostojni zdravstveni 
dom. Takrat smo tudi dr. Po
lja nška naprosili, da je imel v 
Zireh ambulanto za žene, kar 
je bilo tiste čase na podeželju 
redkost. 

Oblikovali pa smo tudi re
ševalno postajo. To je bilo za 
mene nekaj velikega, saj sem 

vedel, kaj pomeni, če človek 
nima v kritičnih trenutkih 
hitrega prevoza.« 

Se veliko zanimivega nam je 
povedal. Med drugim tudi to. 
da človeka, ki je prišel k 
njemu v ambulanto, ni nikoli 
imel za simulanta. Svetovna 
zdravstvena orgnizacija je 
dala definicijo zdravja, da je 
to telesno, duševno in ekonom
sko zdravje in nekaj od tega je 
posameznika, kot pravi dr. 
Bernik, sigurno pripeljalo k 
njemu. 

Kaj pa sedaj ob odhodu v 
pok^? 

»Že dosedaj sem živel boga
to in pestro življenje. Človek 
ima dela vedno zadosti. Skr
bel bom za dobrobit svoje dru
žine. Delal bom lahko tudi 
tisto, kar si prej zaradi 
pomanjkanja časa nisem mo
gel privoščiti. Rad bom pri
pravil kakšno predavanje za 
žirovski radio. Tudi glasba mi 
predstavlja hobby.« 

Mišo Ceplak 

Možnosti za dograditev 
šole v Žireh 

%e v uvodu te^a sestavka naj  vse hralce najprej opo/oritn na 
referendumski program gradenj šolskih objektov v občini Skofja 
Loka, ki j e  bil izglasovati preko samo))rispevka leta 1980. 

Prvi del programa predvideva naslednje investicije: 

objekt lot o 
i/.veclbt' 

ocene 
investicij 

prispevek i/, 
samoprispevka 

1 (-enter usm. izobraž. ИЖ1 2()().(К)().(НИ) .Ч2,вИ).(ХХ) 

2. Nova podruž. šola 1981 
Selca •I1.5()().(H)() 18.828.(XK) 

3. Adaptacija OS 
Peter Kavčič v 1981 
ftolski ulici 1982 2(),(K)().(K)() 2().(XX).(XX) 

4. Adaptacija podr. 1981 
šole Lučine 1982 :i.()(H).(X)() :!.(XX).(XX) 

Г). Adaptacija podr. 
šole Davča 1982 1().()(K).(K)0 10.(XX).(XX) 

e .  OŠ Železniki, izg. 1981 
športnih igr. 1982 ().(XX).{)(X) 

7. Adaptacija podr. 
šole Javorje 1982 2;).()()().(K)() 2;).(xx).(xx) 

8. OŠ %iri. dograd. 
centralne šole in 1982 .•)8.(XX).(XX) 
grad. šport. igr. 1984 

itd. (Nadaljevanje na IS. strani) 

DUDD 
DOO 

a an oooo 

ЕГ, 

Takole se izražajo otroci;  k a k o  r a v n a m o  mi?  
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Možnosti za dograditev šole v Žireh 
iz referendumskih sredstev 

(Nadaljevanje s 17. strani) 
takoj v luidalievanju pa naj  1)<> jasno, da so investicije, ki 

so ocenjene, le približne, kajti indeks gradbenih stroškov ob polo-
viri leta 19H1 ^tede na /afetek planiranja referendumskih inve
sticij znaSa 1в7 'r 1 . 

In kak š n e  s o  možnost i  Žirov, d a  č i m p r e j  pr idemo d o  
p r e d v i d e n e  invest ic i je?  

V t e m  t r e n u t k u  j e  nemogoče  postav i t i  točen čas, k d a j  
b o  invest ic i ja  real iz irana.  Zato p o g l e j m o  p r e d v i d e n e  do
h o d k e  v p l a n s k e m  o b d o b j u  81 — 85: 

Adaptacija OS l.učine ie delno izvedena (centralna kurjava  I. 
listalo ne bo bistveno preseglo predvidenih sredstev. 

•Adaptacija pixlružnične šole I)avfa ie pripravljena in čaka 
na dovoli zbranega denarja. 

Železniki trenutno gradijo igri.š(̂ a iz sredstev krajevnega 
samoprispevka in se potegujejo za takojšnji prispevek 
dinarjev. 

•Adaptacija podružnice -Javorje j e  v pripravi. Študija ZHMK 
ugotavlja, da je  adaptacija v predvidenem olisegu možna. 

Invest ic i ja  p o d  točko 8 j e  inves t ic i ja  v n a š o  ustanovo.  
P lan irana  sredstva  38.000.000 d in,  pomnožena  z indek
s o m  167 so že v po l le t ju  tega leta znašala  63.460.000 d i n .  
Menim, d a  j e  s tem v e l i k o  rečeno. Le n a j v e č j i  opt imist i  b i  
b i l i ,  če b i  trdi l i ,  d a  b o  z g r a d n j o  m o ž n o  pričeti  v letu  1983. 
Drugačnih  n a p o v e d i  pa si v teh  razmerah  n e  u p a m  da jat i !  

Slobodan POLJANSEK 

leto samopr i spevek  sredstva,  ki  se 
združu je jo  pr i  OIS 

1981 33.000.000 12.000.000 
1982 39.600.000 14.400.000 
1983 47.520.000 17.280.000 
1984 57.020.000 20.720.000 

SKUPAJ:  245.200.000 89.260.000 

Oba vira skupaj znašata .•i.44.4(i().(M)() din. nekaj sredstev pa 
l)() priteklo še i/, združene amortizacije osnovnih šol. Ostala 
sredstva niso zagotovljena. Ugotavlja se. da je celotni program 
pokrit le (>() 'r. 

Investicija v ohjekt usmerjenega izobraževanja pod tofko 1 
je dokonOana. prav tako je tik pri koncu investicija \ podruž
nično šolo Selca. Letošnja sredstva so se porabila predvsem za ta 
dva objekta in za pripravo investicije pod št. Tu pa j e  nastalo 
več težav. Študija Zavoda za raziskavo materialov in konstrukcij 
(ZRMK) je  pokazala, da je objekt popolnoma dotrajan (leseni 
stropi, nosilnost sten. počeni nosilci) in življenjsko nevaren. Kaj  
storiti, trenutno še ne vemo. izražam pa bojazen verjetno vseh 
krajanov v Zireh. da zelo draga popolna adaptacija lahko krepko 
zaustavi časovno realizacijo objekta v Zireh, v najslabšem pri
meru pa ga celo izloči iz tega planskega obdobja. 

Pri tern ne smemo pozabiti, da imamo v Zireh p<xloben 
objekt obstoječe šolske stavbe. Ce bi naročili študijo ZKMK. bi 
monia pokazala podobne rezultate, kot v primeru šole Peter 
Kavčič. 

Trenutno menimo, da bi bila še najboljša rešitev adaptirati 
ta objekt le toliko, da Skofja Loka pride po vrstnem redu do 
novogradnje. Sprememba vsebine investicije pa prav gotovo ne 
pride v poštev, Volilci so se izrekli za tak program, kot je napisan 
v odloku in večjih odstopanj ne bi smeli dovoliti. 

1 

Doktor Dušan Sedej  v razgovoru  s p r e d s t a v n i k i  k r a j e v n e  
skupnost i  

K d a j  b o  d o k o n č a n  p r o j e k t  šole  p o  r e f e r e n d u n s k e m  
g r a m u  

pro-

Novi koraki tudi v zdravstvu 
v začetku novembra so 

se zbrali predstavniki 
družbenopolitičnega življe
nja krajevne skupnosti, da 
bi skupaj z novim zdrav
nikom Dušanom Sede jem. 
ocenili sedanje razmere na 
področju zdravstva v Zi
reh. se dogovorili za mož
nosti izboljšav in razreše
vanja vprašanj, ki nastaja
j o  iz dneva v dan. hkrati pa 
se natančneje domenili 
tudi za vrste in načine 
sodelovanja zdravnika z 
delovnimi organizacijami. 

Razgovor seveda ni bil 
nek delovni in obvezujoč 
dogovor, j e  pa nedvomno 
koristen prispevek k osvet
ljevanju razmer na po
dročju zdravstva in izme
njave informacij. 

Uvodoma je  spregovoril 
predsednik skupščine kra
jevne .skupnosti Tone Ob
lak, ki j e  pozdravil novega 
zdravnika in mu zaželel 
veliko uspešnega dela in 
sodelovanja, 

V nadaljevanju pa so 
prisotni vsestransko oce
nili zdravstveno dejavnost 
na žirov.skem področju z 
vidika koristnika zdrav
stvenih uslug. Ugotovili so 
še mnogo potreb, ki bi jih 
kazalo v prihodnje oživiti v 

praksi. Čeprav je  uspeh na 
p(xlročju zdravstva že vi
den. pa je  na primer še 
vedno veliko problemov na 
področju sistematskih pre
gledov, laboratorijskih pre
iskav, zobozdravstva, me
dicine dela in zdravstvene 
preventive. Ponujajo se 
nekatere rešitve, prav tako 
ne manjka dobre volje, 
zato je  bilo na razgovoru 
poudarjeno, da bo treba 
razširiti swlelovanje s ko
misijo za zdravstvo in so
cialno skrbstvo pri svetu 
KSZiri. 

Predvidoma naj  bi or
ganizirali tudi problemsko 
konferenco o zdravstve
nem varstvu na Zirovskem, 
ki bi jo pripravili s po
močjo Radia Ziri in ostalih 
sredstev obveščanja. Na to 
problemsko konferenco pa 
bo seveda, poleg ostalih 
občanov, treba vabiti še 
odgovorne tovariše iz 
Zdravstvenega doma Skof-
j a  Loka, lekarne Kranj, 
zdravstvene skupnosti . . . 

Najboljšim željam ob 
začetku (xlgovorne stro
kovne in humane poti dok
torja Dušana Sedeja, se 
pridružuje tMdi naše ured
ništvo. 

N. P. 
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Uvod v načrtnost 
V prazn ičn ih  d n e h  o b  

D n e v u  r e p u b l i k e  s m o  si  
v ga ler i j i  v stari  šoli  lah
k o  ogledal i  p r v o  samo
sto jno  razstavo rezbar-
s k i h  de l  i n  lesenih  kip
c e v  Mirana Mazzinija. 
Pred leti j e  sicer n a  
improv iz i ran i  razstavi  
že pokazal  n e k a j  s v o j i h  
p r v i h  del.  L a h k o  zatr
d im,  d a  j e  b i la  več ina  
ob i skova lcev  presene
čena n a d  predstav l je
n i m  de lom,  tisti  pa, k i  
s m o  n j e g o v o  de lo  po
znal i  o d  začetka, s m o  z 
vese l j em l a h k o  ugotav
l ja l i  napredek,  zlasti  v 
obr tn i šk i  i zvedb i  ide je .  
K a k o r  j e  zapisal  že 
Stane Kosmač,  j e  napre
d e k  v te j  d e j a v n o s t i  Se 
tež je  doseči,  s a j  n e k a j  
let  n e  p o m e n i  ve l iko.  

Razstava, k i  j e  p o  dol
g e m  času  ož iv i la  s icer 
d r e m a j o č e  prostore  mu
zeja  i n  galer i je,  n a j  b i  
b i la  u v o d  v načrtno  raz
s t a v n o  pol it iko,  s a j  ve

mo,  d a  v Zireh d e l u j e  
v e l i k o  l i k o v n i h  ustvar
ja lcev.  

Poleg tega p a  n a j  b i  
p r i h o d n j e  razstave  na
črtno  grad i le  l i k o v n o  
zavest  i n  spoznan ja  šir
šega k r o g a  občanov,  
k a r  pomeni,  d a  b i  raz
stave  m o r a l i  načrtovat i  
tako,  d a  b i  l j u d j e  po
stopoma spoznal i  in  
znal i  cenit i  raz l ične vr
ste i n  zvrst i  l i k o v n e g a  
u s t v a r j a n j a .  Že udeležba 
n a  s a m i  otvor i tv i ,  k i  j e  
b i la  k a r  lepa, j e  l a h k o  
spodbuda  tud i  organiza
tor jem.  Še posebno,  k e r  
p o  tradic i j i  Zirovci  zna
m o  z o t v o r i t v i j o  pripra
v i t i  l e p  ku l turn i  dogo
dek,  k i  j e  l a h k o  za zgled 
nekater im d r u g i m  raz
staviščem. Pri  tem se
v e d a  n e  s m e m o  m i m o  
s impat ičnega nastopa 
ins trumenta lne  s k u p i n e  
DPD Svoboda  Žiri p o d  
v o d s t v o m  Franc i ja  Mo
reta. N.P.  

Miran Mazzini razs tav l ja l  v stari  šol i  
Foto: Marjan PIŠLJAR 

Proslava 
ob dnevu republike 

f Odbojkarski turnir 
Na o d b o j k a r s k e m  tur

n i r ju ,  k i  ga  j e  o b  D n e v u  
repub l ike  p r i p r a v i l  or
ganizator  rekreaci je  za 
P o l j a n s k o  dol ino,  j e  v 
te lovadnic i  o s n o v n e  šo
l e  nastopi lo  e e k i p :  Eti
keta, K l a d i v a r ,  študenti,  
2 ek ip i  T V D  Partizan 

SkoQa Loka  i n  e k i p a ^ \  
skupšč ine  občine.  

P o  z a n i m i v i h  b o j i h  sta 
se  v f i n a l e  uvrst i l i  o b e  
ek ip i  T V D  Part izan 
ŠkoQa Loka — k o n č n i  
zmagovalec  p a  j e  po
stala ek ipa  n j i h o v i h  
mlad incev,  k i  j e  prema
gala  študente.  

M. C. 

Polna d v o r a n a  DPD 
Svoboda j e  v soboto, 
28. n o v e m b r a  z zanima
n j e m  pr is luhni la  prosla
v i  o b  D n e v u  republ ike.  
V l a d i m i r  N o v a k  j e  v 
s lavnostnem g o v o r u  po
segel 38 let  naza j ,  v čas  
2. zasedanja  AVNOJ, i n  
se  nato  p o v r n i l  n a  naše  
s e d a n j e  razmere, v pro
b l e m e  gospodarske  sta
bi l izaci je.  

Neka j  m i n u t n i  recital 
so uspešno  pr iprav i l i  
č lani  k l u b a  š tudentov  
p o l j a n s k e  dol ine,  nato 
p a  j e  g ledalcem pošteno 
ogrel  d lan i  Slovenski  
oktet  s s v o j i m  uspešnim 
nastopom. 

Predstavi l i  s o  n a m  cel 
s k l o p  pesmi  o d  domač ih  
b o r b e n i h  p a  d o  t u j i h  
pesmi.  

Mišo Ceplak 

J u l k a  Fortuna,  g iba lna  s i la  ku l turnega  ž i v l j e n j a  v Podlipi  
j e  p o  r o d u  iz  Žirov. Poznamo j o  s televizi je,  p o j a v l j a  se kot  
organize  to rica ku l turn ih  pr ireditev,  učitel j ica č i p k a n j a  in 
še i n  š e . . .  

Komemorac i ja  o b  d n e v u  m r t v i h  — nastop  p i o n i r j e v  

»DELO-2rVLJENJE« j e  
g las i lo  ALPINE, tovar
n e  o b u t v e  2iri,  Stara v a e  
23, n.  aol. o., k i  i m a  v 
s v o j i  sestav i  TOZD Obu
t e v  tiri, TOZD Obatev  
Gorenja  vas ,  TOZD Pla
st ika  Žiri. TOZD Proda-
j a  2ir i  in  Delovni  skup
n o s t  s k u p n i h  s lužb  — 
Ureja  g a  uredn i šk i  od
b o r :  A n i c a  Govekar,  Ra

d o  Kavčič,  A n t o n  Eni-
ko, Srečko E m o ž n l k ,  
I v a n  Reven,  MIfto Ce
plak,  AnuAka  Kavč ič  — 
tehničn i  uredn ik ,  Ne jko  
Podobnik  g l a v n i  i n  od
g o v o r n i  urednik .  - Iz
h a j a  mesečno,  nak lada  
3### Izvodov.  Fotoffrafi-
j e  T o n e  Pintar.  T i s k  
T K  Goren jsk i  t isk,  K r a n j  
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